
کاهش چشمگیر قیمت برنج در ژاپن

وزارت کشاورزی ژاپن اعلام کرد که این کشور قصد دارد قیمت برنج انبار شده را به طور چشمگیری 
بــه ۲۰۰۰ یــن )۱۴ دلار( در هر پنج کیلوگرم کاهش دهد و در شــرایطی که مصرف کنندگان از 
هزینه های سرسام آور غلات اساسی رنج می برند، عرضه برنج به قفسه های فروشگاه ها را تسریع کند. 
به گزارش ایسنا، افزایش قیمت برنج که بخشی از آن به دلیل آسیب به محصولات کشاورزی ناشی 
از گرمای شدید و افزایش تقاضا از سوی گردشگری است، برای دولت »شیگرو ایشیبا«، نخست وزیر 
ژاپن نگرانی جدی است، چرا که میزان محبوبیت عمومی آن پیش از انتخابات مجلس در ژوئیه در 
پایین ترین سطح خود قرار گرفته اســت. وزارت کشاورزی ژاپن اعلام کرد که دولت ۳۰۰ هزار تن 
برنج انبار شــده را از طریق قراردادهای اختیاری به خرده فروشان خواهد فروخت. این اقدام پس از 
آن صورت گرفت که »شینجیرو کویزومی«، وزیر کشاورزی جدید، هفته گذشته متعهد شد که به 
سرعت برنج را به انبار منتقل کند. دولت ژاپن، برای کمک به کاهش قیمت ها، هزینه های حمل ونقل 
را نیز پوشــش خواهد داد تا برنج انبار شــده در اوایل ژوئن با قیمت حدود ۲۰۰۰ ین در قفسه های 
خرده فروشــی قرار گیرد که تقریبا نصف قیمت متوسط  برنج در سوپرمارکت ها خواهد بود. ژاپن با 
توجه به شــرایط، فروش برنج انبار شده را فراتر از خرده فروشان بررسی خواهد کرد. دولت ژاپن در 
مارس، برنج انبار شــده را از طریق دو مزایده به میــزان ۲۱۰ هزار تن آزاد کرد تا از افزایش قیمت 

برنج جلوگیری کند.

پاکستان ۲۰۰۰ مگاوات برق برای 
استخراج بیت کوین اختصاص می دهد

پاکســتان در مرحله اول ابتکار ملی برای استخراج بیت کوین و مراکز داده هوش مصنوعی، ۲۰۰۰ 
مگاوات برق اختصاص خواهد داد.به گزارش ایسنا، تخصیص این ظرفیت، بخشی از برنامه های اسلام 
آباد برای اســتفاده از برق مازاد برای استخراج بیت کوین و مراکز داده هوش مصنوعی است.بخش 
انرژی پاکستان با چالش هایی از جمله تعرفه های بالای برق و مازاد ظرفیت تولید، دست و پنجه نرم 
می کند.توسعه سریع انرژی خورشیدی، این چشم انداز را پیچیده کرده است، زیرا مصرف کنندگان 
بیشــتری برای اجتناب از هزینه های بالا، به منابع انرژی جایگزین روی می آورند.بر اساس گزارش 
رویترز، وزارت دارایی پاکستان اعلام کرد این ابتکار، توسط شورای رمزارز پاکستان هدایت می شود 
که بخشی از راهبرد گسترده برای درآمدزایی از برق مازاد، ایجاد مشاغل فناوری پیشرفته و جذب 
سرمایه گذاری خارجی است. این تخصیص، مرحله اولیه راه اندازی زیرساخت دیجیتال چند مرحله ای 
و گسترده است.استخراج کنندگان بین المللی بیت کوین و شرکت های هوش مصنوعی علاقه نشان 
داده اند. مقامات تایید کردند که چندین هیئت خارجی در ماه های اخیر، برای بررسی مشارکت های 
بالقوه از پاکستان بازدید کرده اند.وزارت دارایی پاکستان برای تشویق بیشتر سرمایه گذاری، بسته ای 
از مشــوق های مالیاتی برای مراکز هوش مصنوعی و معافیت های مالیاتی برای استخراج کنندگان 
بیت کوین را اعلام کرد. بلال بن ثاقب، مدیرعامل شورای کریپتوی پاکستان، از این تحول استقبال 
کــرد و آن را »نقطه عطفی« برای اقتصاد دیجیتال کشــور نامید.طبق گزارش کوین تلگراف، این 
وزارتخانه در ۲۱ ماه مه، راه اندازی یک نهاد اختصاصی برای تنظیم زیرساخت های مالی مبتنی بر 
بلاکچین در این کشور را تایید کرد. اداره دارایی های دیجیتال پاکستان )PDAA(، به عنوان یک نهاد 
نظارتی برای نظارت بر صدور مجوز و ساماندهی صرافی ها، متولیان، کیف پول ها، پلتفرم های توکنیزه 

شده، استیبل کوین ها و برنامه های مالی غیرمتمرکز، فعالیت خواهد کرد.

قیمت طلا در معاملات روز دوشنبه بازار جهانی، پس از آنکه دونالد ترامپ، مهلت ۹ 
جولای را برای دســتیابی به توافق تجاری با اتحادیه اروپا تعیین و تهدید قبلی خود 
مبنــی بر اعمال تعرفه ۵۰ درصدی از اول ژوئن لغو کــرد، کاهش یافت. به گزارش 
ایســنا، قیمت هر اونس طلا بــرای تحویل فوری، با ۰.۳ درصــد کاهش، به ۳۳۴۶ 
دلار و ۵۹ ســنت رســید. بهای هر اونس طلا در بازار معامــلات آتی آمریکا، با ۰.۶ 
درصد کاهش، به ۳۳۴۵ دلار و ۷۰ سنت رسید. »کایل رودا«، تحلیلگر بازار مالی در 
وب ســایت کپیتال گفت: پس از توقف تعرفه ها علیه اتحادیه اروپا، نوعی آرامش در 
بازار وجود دارد و شــاهد تضعیف طلا هستیم. با این حال، به دلیل اقدامات آمریکا، 
روند همچنان برای طلا مثبت است و می تواند بر دلار و دارایی های آمریکا تأثیر منفی 
بگذارد. وی افزود که اکثر بانک های مرکزی از دلار فاصله می گیرند و به ســمت طلا 
می روند. دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا، یکشنبه، پس از آنکه رئیس کمیسیون 
اروپا گفت که این بلوک برای رسیدن به یک توافق خوب به زمان بیشتری نیاز دارد، 
از تهدید خود برای تســریع افزایش تعرفه های ۵۰ درصدی بر واردات کالا از اتحادیه 
اروپا عقب نشــینی کرد و موافقت کرد که مهلت مذاکرات تجاری را تا ۹ ژوئیه )۱8 
تیر( تمدید کند. قیمت هر اونس طلا جمعه گذشته، بیش از دو درصد افزایش یافت 
و به بالاترین حد در دو هفته گذشته رسید. این افزایش پس از آن رخ داد که ترامپ 
پیشنهاد وضع تعرفه ۵۰ درصدی بر واردات اتحادیه اروپا از اول ژوئن را مطرح کرد و 
گفته بود: وضع تعرفه ۲۵ درصدی بر واردات آیفون اپل را بررسی می کند. در همین 
حال، شاخص دلار در برابر رقبایش به پایین ترین حد خود در یک ماه گذشته رسید. 
دلار ضعیف تر، طلا را که به ارز آمریکا قیمت گذاری می شود، برای خریداران خارجی 

ارزان تر خواهد کرد. طبق گزارش رویترز، صندوق »اس پی دی آرگلدتراســت« که 
بزرگترین صندوق سرمایه گذاری قابل معامله در بورس با پشتوانه طلا در جهان است، 
اعلام کرد که دارایی هایش جمعه گذشــته، بــا ۰.۱۵ درصد کاهش، به ۹۲۲.۴۶ تن 
رســید، در حالی که این رقم در پنجشنبه گذشته، ۹۲۳.8۹ تن بود.  سیتی بانک با 
اشاره به تشدید اخیر تعرفه ها و ریسک های بالای ژئوپلیتیکی، پیش بینی قیمت اونس 
طلا در کوتاه  مدت را به ۳۵۰۰ دلار بازبینی کرد. این بانک،  یکشنبه، در یادداشتی 
اعلام کرد که انتظار دارد قیمت هر اونس طلا بین ۳۱۰۰ تا ۳۵۰۰ دلار تثبیت شود، 
که نســبت به تخمین ۳۰۰۰ تا ۳۳۰۰ دلار در ۱۲ مه، افزایش یافته است. سیتی با 
وجود این افزایش، همچنان موضع محتاطانه خود را در مورد طلا در بلندمدت حفظ 
می کند. ســیتی بانک، از سال ۲۰۲۳ نسبت به این فلز گرانبها خوش بین بوده است 
و اولیــن بار پیش بینی قیمت طلا را در آوریــل ۲۰۲۵، به ۳۵۰۰ دلار در هر اونس 
افزایش داد. این رکورد قیمت طلا در ۲۲ آوریل به دلیل نگرانی ها در مورد استقلال 
فدرال رزرو شکســته شــد. این بانک انتظار دارد قیمت هر اونس طلا در نیمه دوم 
ســال ۲۰۲۵، همچنان در حدود سطوح فعلی تثبیت شود و پیش بینی می کند که 
فرصت های معاملاتی قوی بین ۳۱۰۰ تا ۳۵۰۰ دلار در هر اونس وجود داشته باشد. 
تقاضا برای طلا قوی است و تقریباً ۰.۵ درصد از تولید ناخالص داخلی جهان در حال 
حاضر صرف طلا می شود که بالاترین میزان در نیم قرن گذشته است. در بازار سایر 
فلزات ارزشــمند، بهای هر اونس نقره در ۳۳ دلار و ۴۶ ســنت ثابت ماند. هر اونس 
پلاتین با ۰.۲ درصد کاهش، به ۱۰۹۳ دلار رســید و هر اونس پالادیوم با ۰.۷ درصد 

افزایش، به ۹۹۹۰ دلار و ۹۰ سنت رسید.

قیمت نفت صعودی شد
قیمت نفت در معاملات روز دوشنبه بازار آسیا، پس از اینکه ترامپ برای انجام مذاکرات 
تجاری، به اتحادیه اروپا مهلت بیشــتری داد و نگرانی ها نســبت به تعرفه های آمریکا 
روی واردات از این بلوک را تا حدودی برطرف کرد، افزایش یافت.به گزارش ایســنا، 
بهای معاملات نفت برنت با ۲۶ ســنت معادل ۰.۴ درصد افزایش، به ۶۵ دلار و چهار 
سنت در هر بشکه رسید. بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت آمریکا با ۲۴ سنت 
معادل ۰.۳۹ درصد افزایش، به ۶۱ دلار و ۷۷ سنت در هر بشکه رسید.تونی سایکامور، 
تحلیلگر شرکت آی جی اظهار کرد: حرکت صعودی در بازار نفت و سهام آمریکا، صبح 
روز دوشــنبه، پس از آنکه دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا، مهلت اتحادیه اروپا را 
تمدید کرد، صعودی شــدند. اخبار تجاری و تعرفه به همراه نگرانی های مالی، عامل 
اصلی تاثیرگذار بر احساســات ریسک و نفت خام در هفته جاری خواهند بود.پس از 
آنکه اورزولا فون در لاین، رئیس کمیســیون اروپا اعلام کرد اتحادیه اروپا به فرصت 
بیشــتری برای انعقاد قرارداد تجاری با آمریکا نیاز دارد، ترامپ موافقت کرد مهلت را 
بــرای مذاکرات با این بلوک، تا ۹ ژوییه )۱8 تیر( تمدید کند.نفت برنت و شــاخص 

نفت آمریــکا در معاملات روز جمعه با ۰.۵ 
درصد افزایش بســته شــده بودند. گزارش 
شــرکت خدمات انرژی بیکر هیوز که نشان 
داد شرکت های حفاری آمریکایی تحت فشار 
قیمت پایین تر، تعداد دکل های حفاری نفت 
را طی هفته گذشــته، هشت حلقه کاهش 
داده و به ۴۶۵ حلقه رساندند، عامل دیگری 
بود که از افزایش قیمت نفت پشتیبانی کرد. 
اما دورنمای افزایش عرضه اوپک پلاس که 

ممکن است تصمیم بگیرد در نشست هفته آینده، افزایش تولید به میزان ۴۱۱ هزار 
بشــکه در روز را برای ژوییه تصویب کند، عاملی بود که رشــد قیمت نفت را محدود 
کرد. ســورو سرکار، تحلیلگر انرژی بانک دی بی اس گفت: نفت از افزایش تولید سریع 
اوپک پلاس و یک جنگ کوچک قیمت نفت تحت فشــار قرار گرفته است. هر گونه 
افزایش قیمت احتمالا با تصمیم اوپک پلاس طی روزهای آینده، سرکوب خواهد شد.

بر اساس گزارش رویترز، اوپک پلاس، اهداف تولید خود را برای ماه های آوریل، مه و 
ژوئن، حدود یک میلیون بشکه در روز افزایش داده و ممکن است ۲.۲ میلیون بشکه 

در روز محدودیت عرضه داوطلبانه خود را تا پایان اکتبر، حذف کند.
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مشهد - سید محســن نقوی، وزیر کشور پاکستان وارد مشهد شد.به گزارش خبرگزاری مهر، ظهر دوشنبه سید محسن نقوی، وزیر 
کشــور پاکستان با استقبال غلامحسین مظفری، استاندار خراســان رضوی و محمدعلی نبی پور، معاون سیاسی و اجتماعی استانداری 

خراسان رضوی وارد مشهد شد.

www.sobh-eqtesad.ir

وزیر کشور پاکستان وارد مشهد شد
info@sobh-eqtesad.ir

تحول در نظام سوخت گیری با 
طرحی آزمایشی؛ پایان کارت 

سوخت در راه است؟

از روز گذشته طرح انتقال آزمایشی سهمیه سوخت از کارت سوخت به کارت 
بانکی کلید خورد؛ طرحی که در گام نخست، در یکی از جایگاه های سوخت 
به صورت محدود و پایلوت اجرایی شــده و قرار اســت بعد از بررسی کامل 
ایرادات احتمالی، به تدریج توسعه پیدا کند.به گزارش ایسنا، مطابق با اعلام 
مسئولان، هدف این طرح تســهیل فرآیند سوخت گیری، افزایش شفافیت 
توزیع، کاهش قاچاق سوخت و همچنین حذف تدریجی کارت های اضطراری 
جایگاه هاســت. با این حال، تاکید همه متولیان بر آزمایشی بودن این طرح 
اســت و تا زمان نهایی شدن آن، کارت های سوخت جایگاه ها همچنان فعال 
باقی می مانند.به گفته عباس باصفا - مدیر ســامانه هوشــمند سوخت - با 
اجرای این طرح، ســوخت گیری تنها محدود به کارت سوخت نخواهد بود و 
افراد می توانند از طریق کارت بانکی، اپلیکیشن موبایل یا حتی رمزهای موقت 
)توکن( اقدام به دریافت سهمیه خود کنند. این تنوع ابزارهای سوخت گیری 
در فاز آزمایشــی کمک می کند تا مدل نهایی با در نظر گرفتن نیاز اقشــار 
مختلف، از جمله افرادی که دسترســی به گوشی هوشمند ندارند، طراحی 
شود.در بخش فنی و امنیتی، اجرای طرح نیازمند هماهنگی نهادهایی چون 
سازمان پدافند غیرعامل، مرکز افتا و بانک مرکزی است. مسئولان می گویند 
هر چه این هماهنگی ها زودتر انجام شــود، امکان توسعه سراسری طرح نیز 
زودتر فراهم خواهد شد.از منظر قانون گذاری نیز، این پروژه بر مبنای بندهایی 
از قانون بودجه ۱۴۰۴ آغاز شده و مجلس دولت را موظف کرده است تا پایان 
تیرماه امسال، فاز آزمایشی طرح را به سرانجام برساند. پس از آن، در صورت 
موفقیت آمیز بودن اجرای اولیه، زیرســاخت ها برای اجرای سراسری فراهم 
خواهد شد.نکته مهمی که بارها از سوی مسئولان تاکید شده، عدم تغییر در 
میزان و قیمت ســهمیه سوخت اســت. چه در قالب کارت سوخت و چه در 
قالب کارت بانکی، سهمیه ماهانه بنزین به روال گذشته تخصیص می یابد و 
هرگونــه تغییر در این بخش منوط به تصمیم دولت و مجلس خواهد بود. بر 
اساس آنچه تاکنون اعلام شده، یکی از مهم ترین آثار اجرای این طرح، امکان 
رصد دقیق مصرف سوخت افراد، حذف کارت های آزاد جایگاه ها و ایجاد بازار 
ثانویه برای مبادله ســهمیه های مازاد است. البته این موارد نیز فعلًا در حد 
طرح و برنامه مطرح شــده و تا پیش از اجرای کامل، قرار نیست تغییری در 
وضعیت فعلی برای مردم ایجاد شود. در نهایت، آنچه اکنون در حال اجراست، 
یک مرحله پایلوت و مقدماتی است که نه تنها به دنبال شناسایی نقاط ضعف 
احتمالی اســت، بلکه فرصتی فراهم می کند تــا بازخوردهای مردمی و فنی 
پیش از هرگونه تصمیم گیری نهایی مورد بررسی قرار گیرد. اجرای سراسری 
این برنامه، منوط به نتایج همین مرحله آزمایشی و کسب مجوزهای لازم از 

مراجع ذیربط خواهد بود.

واکنش آسه آن به تعرفه های 
ترامپ: باید جسورتر شویم

مقامات اقتصادی آسه آن توافق کردند که در بحبوحه جنگ تعرفه ای آمریکا، 
از »وضعیت تجاری عادی خود« فاصله بگیرند. به گزارش ایسنا، مقامات ارشد 
اقتصادی »اتحادیه کشورهای جنوب شرق آسیا« )آسه آن(، روز یکشنبه برای 
بحــث در مورد افزایش تنش های ژئوپلیتیکــی و تاثیر تعرفه های آمریکا بر 
چشم انداز تجارت و ســرمایه گذاری این بلوک تشکیل جلسه دادند و توافق 
کردنــد که اقدامات متقابلی را برای کاهش این تاثیرات انجام دهند. روزنامه 
»مــالای میل« گزارش کرد، بر اســاس بیانیه ای که پــس از دیدار رهبران 
اقتصادی ۱۰ کشــور عضو اتحادیه آســه آن در کوالالامپور، پایتخت مالزی، 
پیش از چهل و ششــمین اجلاس این اتحادیه در روز دوشــنبه صادر شد، 
آنــان توافق کردند که این اتحادیه بایــد »از روال تجاری عادی خود فاصله 
بگیرد« زیرا سیاســت های حمایت گرایانه فزاینده غرب، رشــد منطقه ای را 
تهدید می کند. ظفر عبدالعزیز، وزیر سرمایه گذاری، تجارت و صنعت مالزی، 
در کنفرانس خبری پس از نشســت پس از نشست شورای جامعه اقتصادی 
آســه آن )AECC( گفت: این بلوک معتقد اســت که در مواجهه با شرایط 
بی ثبات جهانی باید »چابک« و »جســورتر« باشد. عزیز به خبرنگاران گفت: 
در نشست شورای جامعه اقتصادی آســه آن در مورد چندین موضوع مهم، 
از جمله افزایش تنش های ژئوپلیتیکــی و تاثیر اقدامات تعرفه ای آمریکا بر 
چشم انداز تجارت و سرمایه گذاری آسه آن، بحث و تبادل نظر کرد. وی افزود: 
شــورای جامعه اقتصادی آســه آن به طور جمعی اذعان کرد که آسه آن باید 
از رویکرد همیشــگی خود فاصله بگیرد. ما باید جســورتر و چابک تر باشیم 
و اســتراتژی های آینده نگرانه تری داشته باشیم تا منافع اجتماعی-اقتصادی 
آســه آن را پیش ببریم و از آنها محافظت کنیم. خبرگزاری آناتولی گزارش 
کرد، کشــورهای عضو آسه آن تحت تاثیر تعرفه های ۱۰ تا ۴۹ درصد آمریکا 
قرار گرفته اند و دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا، ماه گذشته از توقف ۹۰ 
روزه این تعرفه ها خبر داد و باعث شد کشورهای آسه آن به سرعت مذاکرات 
با واشــنگتن را آغاز کنند. آسه آن، سازمان بین المللی بین دولتی است که از 
کشورهای اندونزی، ویتنام، لائوس، برونئی، تایلند، میانمار، فیلیپین، کامبوج، 

سنگاپور و مالزی تشکیل شده است.

گزیده خبر

بقایی:درخصوصحفظغنیسازیدرایران،کوچکتریننرمشیصورتنمیدهیم

عشایر؛بازیگرانکلیدیدرحفظمنابع
ژنتیکیوتنوعزیستیکشور

عارف: در دولت هیچ پروژه ای بدون بررسی های 
دقیق اقتصادی و نیاز کشور تصویب نخواهد شد

رئیس سازمان امور عشایر ایران در مراسم بزرگداشت روز جهانی تنوع زیستی و هشتادمین سال تأسیس 
هرباریوم ایران با تأکید بر جایگاه جامعه عشــایری در حفظ منابع ژنتیکی و تنوع زیستی کشور، خواستار 
مشارکت واقعی این جامعه در تصمیم گیری ها و بهره مندی عادلانه از منافع زیستی شد. به گزارش ایسنا، 
جهانبخش میرزاوند - رئیس سازمان امور عشایر ایران - در مراسم گرامیداشت روز جهانی تنوع زیستی و 
هشتادمین ســال تأسیس هرباریوم ایران، اظهار کرد: در کنوانسیون تنوع زیستی چنین آمده که اگر کره 
زمین را رها کرده و به کشور خودمان بازگردیم، ایران ما از سه جامعه شهری، روستایی و عشایری تشکیل 

شده است. ما نیز جزو مردمان همین سرزمین هستیم..... 

ابطال تصمیم وزارت اقتصاد درباره سقف 
کارت به کارت

تعداد ۳۱۰ هزار قطعه انواع بچه ماهی بومی در کانال های 
شیردم شهرستان خرمشهر رهاسازی شد

متقاضیاندرصفدریافتواممسکن
روستاییمیمانند؟
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بقایی:درخصوصحفظغنیسازیدرایران،کوچکتریننرمشیصورتنمیدهیمگزیده خبر
امیر موسوی: برای وعده صادقی 

دیگر آماده ایم
فرمانــده کل ارتش گفــت: اگر آنها 
برای دریافت وعــده صادق دیگری 
عجلــه دارند، ما برای فــرود آوردن 
ضربه مقتضی کاملًا آماده ایم و طلب 
قبلی مــان را هم نقد خواهیم کرد.به 
امیر سرلشکر  مهر،  گزارش خبرنگار 
ســید عبدالرحیم موســوی فرمانده 
کل ارتــش ظهر امروز در حاشــیه 
آئین رونمایی از دائرةالمعارف هشت 
جلدی دفاع مقدس ارتش جمهوری اســلامی ایــران در جمع خبرنگاران، اظهار 
کرد: یکی از تفاوت های اساســی و برجســتگی های این دایره المعارف که امروز 
رونمایی شــد، این است که کلًا متکی به اسناد است؛ در واقع، دستورالعمل ها و 
جز به جزء ها و نامه هایی که نوشــته شده، این اسناد موجود است.وی ادامه داد: 
در هر کدام از این اســناد و هر چیزی از سایر سازمان ها از جمله برادران مان در 
سپاه پاسداران بوده نیز ثبت شده است. عملیات های بزرگ معمولاً عملیات های 
مشــترک بودند و دستور عملیات آن ها نام برده شدند و حضور داشتند؛ بنابراین 
این بخش در این دایره المعارف وجود دارد.چند سال است از هوش مصنوعی در 
حوزه های مختلف ارتش بهره برداری شــده استفرمانده کل ارتش درباره کاربرد 
هوش مصنوعی در ارتش تأکید کرد: اســتفاده از هوش مصنوعی به صورت کلی 
از چند سال پیش در بخش های مختلف ارتش شروع شده و از آن در حوزه های 
مختلف بهره برداری شده است. چیزی که امروز نشان داده شد استفاده از هوش 
مصنوعی برای بهره بــرداری محققین، دانشــجویان و علاقمندان به این حیطه 
اســت. وی افزود: همیــن طور که دقت فرمودید مراحلــی دارد، یعنی واژه ها را 
نوشتند و راجع به آن واژه ها توضیح دادند، اما وقتی سوالی از کسی دارد، هوش 
مصنوعی از مجموع آن چیزهایی که در این وجود دارد، پاسخ سوال را استخراج 
می کند. مثلًا نوشــته است: شهید آبشناســان و هر چه راجع به این شهید عزیز 
نوشته باشد را می گوید.سرلشکر موسوی ادامه داد: ممکن است یکی بگوید وجه 
مشترک همه شهدا چه بود؟ هوش مصنوعی از دل همه نوشته ها وجوه مشترک 
را در می آورد و ارائه می دهد، یا مثلًا آنچه که در همه عملیات های دفاع مقدس 
تکرار شده چه بوده اســت؟ هوش مصنوعی از دل همه اینها فراخوان می کند و 
ارائه می کند. کاری که الان در حال انجام اســت کمک بسیار بزرگی به محققین 
و دانشــجویان و علاقمندان به این حوزه است.فرمانده کل ارتش در ادامه درباره 
بهره گیری از هوش مصنوعی در تجهیزات، عنوان کرد: بیشــتر تجهیزات از چند 
ســال پیش بنا به فرمان فرمانده معظم کل قوا اســتفاده از هوش مصنوعی در 
آموزش ها و بهره برداری از وســایل و تجهیزات راهبردها شــروع شده و استفاده 
می کنیم اما کم و زیاد دارد. یک جایی می بینیم که ما در ســطح نازلی هســتیم 
اما در جای دیگر پیشــرفت های خوبی داریم یا یک جاهایی هم هنوز داریم کار 
می کنیم تا به نتیجه برســیم.وی درباره شــاخص بودن ارتش در بهره گیری از 
هوش مصنوعی در نیروهای چهارگانه گفت: به نظرم در همه ابعاد هم پا هســتند 
و در هر کدام از آن ها در ســطح پایین تر و برخی جاها جلوتریم، بعضی جاها هم 
هنوز بایســتی کار کنیم. وی در پاسخ به سوالی درباره حضور ارتش در خارج از 
مرزهــا گفت: فعلًا ما در خارج از مرزها مأموریتی نداریم.کاملًا برای فرود آوردن 
ضربــه مقتضی به رژیم صهیونیســتی آماده ایم فرمانده کل ارتش در پاســخ به 
ســوالی درباره لفاظی های مقامات رژیم صهیونیستی، اظهار کرد: رژیم صهیونی 
حقیرتر از آن اســت که توان آسیب رساندن به عظمت ایران را داشته باشد، در 
حالی که قدرت جمهوری اســلامی ایران می تواند او و حامیانش را با چالش های 
فوق العاده ای روبرو کند.وی با بیان اینکه آدم های آن رژیم، این را می فهمند که 
آنــان ظرفیت تحمل این چالش ها را ندارند، گفت: چون فعلًا جانیان کودک کش 
و نابخــرد در آنجــا حکومت می کنند، هر خطایی محتمل اســت. اگر آنها برای 
دریافــت وعده صادق دیگری عجله دارند، ما برای فــرود آوردن ضربه مقتضی، 

کاملًا آماده ایم و طلب قبلی مان را هم نقد خواهیم کرد.

سالگرد تاسیس دانشگاه آزاد

پزشکیان: اگر با نخبگان و مردم 
توافق کنیم به کسی نیاز نداریم

رئیس جمهوری با بیان اینکه همه نگاه می کنند با آمریکا توافق می کنیم یا نمی کنیم، اظهار 
کرد: ما اگر با نخبگان و مردم خود توافق کنیم و بر اساس عدالت کار را به کاردان بسپاریم 
و اجازه دهیم همه بر اســاس شایســتگی میدان کار پیدا کنند، نیازی به کسی نخواهیم 
داشــت.به گزارش ایسنا، مسعود پزشکیان در آیین سالروز تأسیس دانشگاه آزاد اسلامی، 
اظهار کرد: روند دانشــگاه آزاد اینگونه بود که از پول شــهریه ها اداره می شــد، اما هرچه 
جلوتر رفته این وابستگی کمتر شده و در تلاش است روی پای خود بایستد.وی ادامه داد: 
اساسا اگر دل به کسی ببندیم ممکن است روزی پشت تو را خالی کنند و نهایتاً شکست 
بخوریم. مباحثی که درباره کشــورها مطرح اســت که دل ببندیم یا نبندیم، اگر ما دل به 
خود ببندیم و جز خدا را پشــتیبان نگیریم، راه پیدا می کنیم تا مشکلات را خودمان حل 
کنیم.رئیس جمهوری تأکید کرد: بچه هایی که در سختی زندگی می کنند و بالا می آیند از 
کسانی که در ناز و نعمت هستند، نخبه تر هستند و راحت تر کار می کنند و ایده می دهند و 
راحت تر می مانند و تسلیم نمی شوند، ولی کسی که در ناز و نعمت زندگی کند، وقتی گیر 
کند، تسلیم می شود و کاری نمی کند.وی ادامه داد: ساختاری که در دانشگاه آزاد است اگر 
قرار است بماند باید زمینه دیگری ایجاد کند و چه بهتر که این استعدادها و توانمندی ها 
در تغییر رفتار اجتماعی، اقتصادی، سیاسی، امنیتی و فرهنگی قرار گیرد.پزشکیان گفت: 
باورم بر این است که به جای اینکه در دانشگاه بنشینیم و درباره کشاورزی و درخت و گیاه 
تدریس کنیم، چرا در همین مسیر کار کنی و درآمد داشته باشی؟ یعنی دانشگاه باید در 

حل مشکلات درگیر شود.

شمارش معکوس برای بحران 
بانکی؛ بررسی ناترازی های پنهان

نظام بانکی ایران با ناترازی فزاینده و ســاختاری روبه روســت؛ مسئله ای که دیگر 
نمی توان آن را پنهان یا انکار کرد. حتی بانک مرکزی نیز به این واقعیت تلخ اذعان 
دارد.به گزارش خبرنگار مهر در یکی دو دهه ی گذشته، نظام بانکی ایران به تدریج 
وارد وضعیتی شــده است که کارشناسان اقتصادی آن را "ناترازی مالی" یا "شکاف 
ترازنامه ای" می نامند. این واژه در ظاهر تخصصی و حسابداری گونه به نظر می رسد، 
امــا در بطن خود حامل بحران هایی اســت که آثار آن ها سال هاســت به وضوح در 
اقتصاد کشور احساس می شود. از رشد شتاب زده ی نقدینگی و تورم لجام گسیخته 
گرفته تا کاهش بی ســابقه ی قدرت خرید مــردم و افزایش فاصله طبقاتی، همه و 
همه نشــانه هایی از بیماری مزمنی اســت که در تار و پود شبکه بانکی ایران رخنه 
کرده است.منشأ ناترازی بانکی، ترکیبی از عوامل درهم تنیده ی ساختاری، سیاسی و 
مدیریتی است. از یک سو، سیاست های پولی و مالی دولت ها طی سال های گذشته 
با فشــار بر بانک ها برای اعطای تسهیلات تکلیفی، منابع این مؤسسات را فرسوده 
کرده است. بانک ها به جای آنکه براساس اصول اقتصادی، تسهیلات را به پروژه های 
سودآور تخصیص دهند، موظف شدند در راستای اهداف سیاست گذاران، منابع خود 
را صرف فعالیت هایی کنند که یا بازده اقتصادی نداشتند یا عملًا هیچ گاه بازپرداخت 
نشــدند.از سوی دیگر، ســوء مدیریت های داخلی، نبود نظارت مؤثر، و ساختارهای 
معیوب حکمرانی شــرکتی در بســیاری از بانک ها، شــرایط را بدتر کرد. برخی از 
بانک ها، به ویژه مؤسســات مالی خصوصی شــده ای که در یک دوره بدون نظارت 
کافی گســترش یافتند، به محلی برای بازی های پرریسک مالی، معاملات صوری، 
و خلق دارایی های موهوم بدل شــدند. ترازنامه ایــن بانک ها، در ظاهر حاوی ارقام 
خیره کننده ای از دارایی و ســود است، اما با اندکی بررسی دقیق، مشخص می شود 
که بخش عمده ای از این دارایی ها یا قابل وصول نیســتند، یا ارزشی بسیار کمتر از 

آن چه در دفاتر ثبت شده دارند.

ســخنگوی وزارت امور خارجه گفت: غنی ســازی به عنوان بخش لاینفک انرژی صلح آمیز 
هسته ای ایران و صنعت هسته ای ایران باید حفظ شود و در این خصوص کوچک ترین نرمشی 
صورت نمی دهیم.به گزارش خبرنگار مهر، »اسماعیل بقایی« سخنگوی وزارت امور خارجه در 
نشســت خبری اظهار کرد: هفته ای که گذشت چند تحول مهم داشتیم، از جمله برگزاری 
مجمع گفتگوی تهران که فرصتی برای همفکری برای تحولات منطقه ای و بین المللی ایجاد 
شد. از پنج قاره در این نشست حضور داشتند و این نشانگر آن است که ایران برای گفتگو و 
تعامل در راستای صلح و امنیت بین المللی اهمیت قائل است. همچنین دور پنجم گفتگوهای 
ایران و آمریکا روز جمعه در رم برگزار شد.وی ادامه داد: کماکان مهم ترین معضل منطقه ما 
اســتمرار نسل کشــی در غزه اســت.وی افزود: همین امروز در آخرین جنایتی که رخ داد 
مدرســه ای را در غزه هدف قرار داده و قریب ۵۰ نفر انسان بیگناه را به شهادت رساندند. این 
نسل کشی با ســکوت و بی عملی آمریکا و برخی کشورهای غربی ادامه دارد. این جنایت به 
شیوه ای هولناک در دو سال گذشته ادامه یافت و هر انسانی که در غزه است از این نسل کشی 
آسیب دیده است. تعداد کودکان یتیم و تعداد کودکانی که بالغ بر ۱۶ هزار کشته شدند. دیروز 
یک خانواده ۹ نفره و فرزندان یک پزشــک به نحــو فجیعی مورد حمله قرار گرفتند و اینها 
نمونه های روشنی از فاجعه ای است که در غزه در حال وقوع است و باعث شرم انسان و انسانیت 
اســت.وی گفت: منطقه ما هیچگاه این جنایت را فراموش نخواهد کرد به ویژه همدستی و 
مشــارکت طرف هایی که با ارائه تسلیحات و کمک مالی و سپر دیپلماتیک و اطمینان دهی 
نسبت به ادامه بی کیفری به جنایتکاران، باعث تداوم این جنایات می شوند.سخنگوی دستگاه 
دیپلماسی با اشاره به بازداشت »مهدیه اســفندیاری« در فرانسه و اقدامات انجام شده برای 
آزادی او، افزود: وزارت خارجه وظیفه قانونی خود می داند اگر در هرجایی از دنیا هم وطنی مورد 
آزار قرار گیرد، ورود کند. ســفارت ما در پاریس از ابتدا پیگیر موضوع بود. در اینجا همکاران 
کنسولی و حقوقی پیگیر بودند. بازداشت خانم اسفندیاری یک بازداشت خودسرانه است. به 
خاطر اعلام حمایت از فلســطین ایشان مورد بازداشت قرار گرفته است. بعد از پیگیری های 
مستمر با دیدار کنســولی موافقت شد و دو نوبت همکاران در سفارت موفق به دیدار شدند. 
بازداشــت او غیرعادلانه است و درخواست ما از دولت فرانسه این است که زمینه آزادی او را 
فراهم کنند.ایران هیچگاه به دنبال اتلاف وقت در مذاکرات نبوده است بقایی در مورد ادعاها 
در مورد وقت کشی ایران در مذاکرات گفت: گزارش های رسانه ای که در مورد موضوع مذاکرات 
مطرح می شود، منابع اولیه انتشار این اخبار را حتماً بررسی کنید، بسیاری از این منابع وابسته 
به رژیم صهیونیســتی است که کاملًا هدفمند تهیه و منتشر می شــود. ایران نشان داده که 
هیچگاه به دنبال اتلاف وقت نبوده است. بنابراین برای همه روشن است که به صورت جدی و 
هدفمند و با نیت رسیدن به تفاهم عادلانه وارد این روند شده ایم. جدیت خود را در این فرایند 
نشان داده ایم.وی ادامه داد: باید در نفس این گزارش شک کرد و اگر صحت داشته باشد نشان 
می دهد برخی طرف های اروپایی اصرار دارند بر رویکرد غیرســازنده، که مسائلی که با سایر 
طرف ها دارند در روند مذاکراتی وارد کنند. ما طرف های اروپایی را به رویکرد ســازنده دعوت 
کرده ایم.وی در مورد زمان گفتگوها با اروپا گفت: در مورد ادامه گفتگوها با اروپایی ها قبلًا هم 
گفتیم و زمان آن باید مشخص شود.وی درباره اقدام فرانسه در شکایت از ایران، اظهار کرد: ما 
متعهد به اســناد و معاهدات بین المللی هستیم و خود را موظف به ایفای تعهدات خود وفق 

حقوق بین الملل می دانیم. اتفاقی که افتاد و فرانســه نزد دیوان بین المللی طرح دعوی کرد 
استفاده ابزاری از یک نهاد حقوقی و دادگستری است و این کار مفید نیست. گفته ایم اگر حرف 
و موضوعی درباره اجرای مفاد کنوانسیون کنسولی هست آماده گفتگو هستیم. اگر مباحثی 
مطرح شود طبق مفاد بین المللی از خود دفاع می کنیم.این هفته سفر معاون آژانس بین المللی 
انرژی اتمی به ایران انجام خواهد شدبقایی در مورد گزارش های مربوط به استفاده اسرائیل از 
غیرنظامیان فلسطینی به عنوان سپر برای انجام عملیات های نظامی گفت: ظاهراً این واقعیت 
دارد و در ادامه جنایاتی که طی چند سال انجام شده است. این بخشی از برنامه اسرائیل برای 
نسل کشی مردم فلسطین است. این اقدام طبق معاهدات چهارگانه ژنو ۱۹۹۲ و … به عنوان 
جنایت جنگی است. وظیفه دیوان بین المللی و شورای حقوق بشر است که این موارد را مستند 
کنند و این جنایات در یک محکمه مورد رسیدگی قرار گیرد.وی در مورد نشست شورای حکام 
و ارائه گزارش دبیرکل گفت: رویکرد ما با آژانس همواره سازنده بوده و همواره قائل بودیم که 
با آژانس رابطه ای مبتنی بر تعهداتمان داشته باشیم. سفر معاون آژانس بین المللی این هفته 
انجام خواهد شــد و با مسئولین سازمان انرژی اتمی دیدار خواهند داشت. از دبیر کل آژانس 
انتظار داریم به دور از تأثیرپذیری از طرف های دیگر وظایف خودشــان را انجام دهند. قطعاً 
رویکرد و نقش آژانس تأثیر دارد.وی در مورد برنامه وزارت خارجه در زمینه دیپلماسی استانی 
گفت: موضوع اســتفاده از ظرفیت های اســتان ها به ویژه مرزی، از همان روز رأی اعتماد در 
مجلس مطرح شــد و وزیر ایــن موضوع را یکی از برنامه های خود اعلام کرد و دیپلماســی 
اقتصادی وزارت خارجه مأمور شد این را پیش ببرد. نشست شیراز اولین نشست از مجموعه 
جلســاتی است که در ســال ۱۴۰۴ قرار است داشته باشیم. سه یا چهار نشست دیگر برگزار 
خواهد شد. هدف شناسایی ظرفیت بالقوه و بالفعل استان ها است.امیدواریم ظرف هفته های 
آینده شــاهد اجرایی شدن توافق راهبردی ایران و روسیه باشیم بقایی در مورد خروج زودتر 
ویتکاف از مذاکرات رم، تصریح کرد: طبیعی است هر کدام از طرف های مذاکراتی کارهای دیگر 
دارند و باید به کارهای خودشان برسند. ما طبق برنامه مذاکرات را شروع و طبق برنامه خاتمه 
دادیم. در پایان گفتگوهای غیرمستقیم حدوداً نیم ساعت باید با وزیر خارجه عمان می نشستیم 
و گفتگو می کردیم درباره بحث های صورت گرفته و مسیر آینده و طبیعی بود تا زمانی که لازم 
بود در محل مذاکرات باقی بمانیم.سخنگوی وزارت خارجه با اشاره به آخرین وضعیت شراکت 
راهبردی ایران و روسیه عنوان کرد: موافقتنامه شراکت راهبردی قبلًا توسط دوماً تصویب شده 
و ما هم با قید فوریت در دستورکار داریم. همین هفته در مجلس تصویب شده و به شورای 
نگهبان ارسال شده است. امیدوارم ظرف هفته های آینده شاهد اجرایی شدن توافق باشیم.وی 
در مورد سفر برخی رهبران مخالفان طالبان به ایران و حضور ملاتقی خان در مجمع گفتگوی 
تهران، گفت: ما با افغانستان بعنوان یک همسایه که پیوند عمیق اقتصادی، فرهنگی و تجاری 
داریم، قاعدتاً در ارتباط مســتمر و مفید هستیم. سفر ملاتقی خان به تهران برای شرکت در 
مجمع گفتگوی تهران را شاهد بودیم که در حاشیه مجمع گفتگوهای خوبی انجام شد.توقف 
موقت غنی سازی در ایران، مطلقاً صحت ندارد وی در مورد اظهارات ترامپ مبنی بر گفتگوهای 
سازنده با ایران در مذاکرات افزود: از ابتدا صراحتاً گفتیم که اگر هدف طرف امریکایی این باشد 
که برنامه هســته ای ایران تسلیحاتی نشود، این امری است که وجود دارد. ما هیچگاه دنبال 
استفاده نظامی از انرژی هسته ای نبودیم. اگر حسن نیت وجود داشته باشد ما هم می توانیم 

بگوییم خوش بین به ادامه مذاکره هســتیم اما اگر هدف محروم سازی ایران از حقوق مسلم 
خود باشــد، قطعاً این روند به نتیجه ختم نخواهد شد. بقایی در مورد ادعای رسانه ایتالیایی 
مبنی بر توقف موقت غنی سازی در ایران افزود: خیر مطلقاً چنین چیزی وجود ندارد. وی در 
مورد برگزاری نشست مسکو و حضور ایران در این نشست، افزود: برای نشست مسکو از ایران 
دبیر شورای عالی امنیت ملی شرکت می کند. سخنگوی وزارت خارجه در مورد دستورکارهای 
سفر پزشکیان به مسقط گفت: سفر رئیس جمهور به عمان در پاسخ به دعوت سلطان عمان و 
سفر قبلی وی به ایران است. در این دیدار تحولات مهم منطقه از جمله مذاکرات ایران و آمریکا 
گفتگو خواهد شد اما اینکه صرفاً برای مذاکرات ایران و آمریکا باشد، اینگونه نیست. این یک 
ســفر دو جانبه در راستای ارتقای روابط ایران وعمان خواهد بود.سخنگوی وزارت خارجه در 
واکنش به اخباری مبنی بر بازرســی ۳۱ سایت ایران گفت: مطلقاً صحت ندارد.در خصوص 
حفظ غنی سازی در ایران، کوچک ترین نرمشی صورت نمی دهیم سخنگوی وزارت خارجه در 
مورد دســتگیری شهروندان ایرانی از سوی انگلیس گفت: دســتگیری اتباع از ابتدا برای ما 
مشکوک بود و هیچ مبنا و ادله حقوقی برای اثبات اتهام مطرح نشد. از همان ابتدا درخواست 
کردیم که دیدار کنسولی داشته باشیم و توضیحاتی برای بازداشت افراد داده شود. ۵ نفر از این 
افراد بی هیچ توضیحی آزاد شدند. مشخص شد این افراد جرمی مرتکب نشدند. امیدواریم دو 
سه نفر دیگر هم آزاد شوند.ســخنگوی وزارت خارجه در مورد پیشنهاد عمان در دور پنجم 
مذاکرات گفت: عمان به عنوان تسهیلگر این روند، جاهایی که فکر می کند می تواند کمک کند، 
دیدگاه هــای خود را مطرح می کند و با هر دو طرف هماهنگ می کند و آن چیزی که کاملًا 
واضح است و شاید نیاز به تأکید نداشته باشد این است که غنی سازی به عنوان بخش لاینفک 
انرژی صلح آمیز هســته ای ایران و صنعت هســته ای ایران باید حفظ شود و در این خصوص 
کوچک ترین نرمشــی صورت نمی دهیم. پیشنهادهای عمان این خط قرمز ما را مدنظر قرار 
خواهد داد.وی ادامه داد: زمان و مکان مذاکرات هنوز مشــخص نشده و در مشورت با طرف 
عمانی هستیم. به سبک گذشته طرف عمانی هر وقت به جمع بندی برسد اعلام خواهد کرد.

وی در مورد توافق موقت گفت: توافق موقت هیچگاه دستور کار ما نبوده است و در این نشست 
صحبتی در مورد آن نشده است.استفاده از گرسنگی و غذا به عنوان سلاح جنگی منع شده و 
جنایت جنگی اســت  بقایی در مورد اخبار منتشر شده درباره تبادل محمدرضا نوری با یک 
جاســوس روس گفت: این چیزی اســت که در رسانه ها شــنیدم. ما چنین چیزی را تأیید 
نمی کنیم. به خاطر اینکه اسم برده شده از یک تبعه ایرانی که ماه ها است در عراق زندانی است 
و این مثل سایر اتباع ایرانی که وظیفه قانونی وزارت خارجه است ورود کند از ابتدا ورود کردیم. 
با دولت عراق روابط خوبی داریم و موافقتنامه های مشخص در حوزه قضائی داریم و تلاش ما 
ایــن بوده که کمک کنیم به آزادی این تبعه ایرانی. به تلاش خود برای آزادی این فرد ادامه 
می دهیم.وی در مورد اظهارات نخست وزیر قطر مبنی بر اینکه مذاکرات درباره پایان جنگ در 
غزه با کارشکنی اسرائیل به بن بست رسید، تصریح کرد: واقعیت این است که رژیم صهیونیستی 
در چند ماه گذشته هیچگاه به تعهد و پیمانی که درباره آتش بس و یا اجازه دادن برای ورود 
کمک های بشردوستانه مطرح کرده پایبند نبود و این برمی گردد به ماهیت و نیت این رژیم که 
چیزی نیست جز امحای فلسطین به عنوان یک هویت و ملت، و از هیچ ابزاری برای پیشبرد 
هدف شوم فروگذار نکرده است. استفاده از گرسنگی و غذا به عنوان سلاح جنگی منع شده و 
جنایت جنگی است. اینکه در طی دو ماه گذشته حتی یک کامیون وارد غزه نشده شرم آور و 
نشانگر این است که نیت سوءی که در کنوانسیون منع نسل کشی به عنوان یکی از مؤلفه های 
اصلی تشکیل دهنده جنایت نسل کشی است، کاملًا در رابطه با تحولات غزه محقق شده و در 
این تردیدی نیست که این جنایت در حال وقوع استوی ادامه داد: مسئولیت جامعه بین المللی 
و سازمان ملل و شخص دبیرکل و نهادهای حقوق بشری هر روز سنگین تر می شود که اقدام 
مؤثر و جدی برای جلوگیری از این فاجعه انسانی و نسل کشی صورت دهند. هر چه مسابقه 
تســلیحاتی بیشتر شــود کمکی به بهبود صلح در منطقه نمی کند بقایی در پاسخ به سوال 
خبرنگار مهر مبنی بر اینکه با توجه به اعلام حمایت رئیس جمهور آمریکا از ســرمایه گذاری 
بی سابقه یک تریلیون دلاری در حوزه دفاع ملی، به ویژه پروژه سپر دفاع موشکی جدید با نام 
»گنبد طلایی« که ۲۵ میلیارد دلار برای آن اختصاص یافته، واکنش وزارت امور خارجه ایران 
در خصوص رقابت های تسلیحاتی ماوراءجویی و افزایش بودجه تسلیحاتی در آمریکا چیست؟ 
آیــا اینگونه پروژه ها را تهدیدی برای امنیت منطقــه و ایران می دانید؟ تصریح کرد: ما اصولاً 
افتادن در چرخه افزایش بیش از پیش تســلیحات و اســتفاده از ابزارهای جنگی را مناسب 
نمی دانیم. فکر نمی کنیم این روند به تأمین صلح بین المللی کمک کند. برای ما وضعیت منطقه 
مهم است. ارزیابی ما این است هر چه مسابقه تسلیحاتی بیشتر شود کمکی به بهبود صلح در 

منطقه نمی کند.

مدیر مهندســی طرح های شــرکت پالایش نفت تهــران از روند موفقیــت آمیز احداث 
پروژه کیفی ســازی بنزین یورو ۵ با اتکای کامل به دانش و توان فنی داخلی خبر داد.به 
گــزارش خبرگزاری مهر به نقل از پالایشــگاه تهران، بابک فروزش پیرامون احداث واحد 
کیفی ســازی بنزین و تولید ســوخت یور و۵ گفت: یکی از پروژه های کلیدی و راهبردی 
شرکت پالایش نفت تهران در ســال های اخیر، اجرای پروژه کیفی سازی بنزین تولیدی 
مطابق با اســتاندارد یورو ۵ بوده اســت. به طور کلی این پــروژه با هدف ارتقای کیفیت 
بنزین تولیدی پالایشــگاه تهران به اســتاندارد یورو ۵ و افزایش ظرفیت تولید روزانه به 
میزان یک و نیم میلیون لیتر طراحی شــده اســت. ضرورت آن نیز شــامل جلوگیری از 
خام فروشــی نفتا، و انطباق با استانداردهای جدید ملی است.وی افزود: این پروژه از سال 
۱۴۰۰ آغاز شــده و تا پایان ۱۴۰۳ حدود ۵۸ درصد پیشــرفت فیزیکی داشــته است. با 
پیگیری های انجام شده، ان شاءالله در سال ۱۴۰۵ تکمیل خواهد شد. در قالب این پروژه، 
واحــد ) CCR( برای تولید ریفورمیت با عدد اکتان بالا و گوگرد بســیار پایین راه اندازی 
شــده است. این واحد، یکی از پیشرفته ترین واحدهای پالایشگاهی محسوب می شود که 
نقش مهمی در بهبود کیفیت سوخت دارد. بخش های مختلف پروژه شامل طراحی، خرید 
تجهیــزات، نصب، راه اندازی و تســت های عملکردی با تکیه بر توان داخلی و مشــارکت 
شرکت های ایرانی اجرا شــده اند.فروزش افزود: اعتبارات این پروژه از محل منابع داخلی 
پالایشــگاه و ۴۰ درصد سود سالانه شرکت تأمین می شود. اما چالش هایی مانند نوسانات 
نرخ ارز، مشــکلات ثبت ســفارش و تخصیص ارز، و اختلاف نرخ ارز ســامانه با بازار آزاد 
فشــار مالی قابل توجهی به پروژه وارد کرده است.وی پیرامون مهم ترین چالش ها و موانع 
اجرایی پروژه بیان داشــت: علاوه بر مسائل مالی، تأخیر در ترخیص تجهیزات از گمرک، 
مشــکلات با سازمان های محلی و انحصاری بودن برخی تجهیزات کنترل و ابزار دقیق از 

چالش هــای اصلی بوده اند. همچنین، عدم پایبندی برخی ســازندگان داخلی به تعهدات 
باعث تأخیر در بخش هایی از پروژه شــده اســت.فروزش تاکید کرد که این پروژه گامی 
مهم در مســیر تحقق مسئولیت های زیست محیطی صنعت پالایش نفت کشور و کاهش 
ناترازی ســوخت خواهد شد. این طرح افزایش کیفیت بنزین را به دنبال دارد که همسو 
با سیاســت های کلان محیط زیستی کشور اســت. از طرفی، با افزایش ارزش افزوده نفتا، 
از خام فروشــی جلوگیری می کنــد و رقابت پذیری محصولات پالایشــگاه در بازارهای 
داخلــی و منطقه ای را ارتقا می دهد.مدیر مهندســی طرح های شــرکت پالایش نفت 
تهران با اشــاره به اســتفاده از ظرفیت های داخلی و تکیه بر توان مهندســان ایرانی 
در احداث این پروژه اظهار داشــت: یکی از افتخارات مــا در این پروژه، اتکا به توان 
متخصصان داخلی، مهندســان شــرکت و تأمین کنندگان ایرانــی در مراحل طراحی 
و اجرای آن بوده اســت. به ویژه در شــرایط تحریم، اســتفاده از ظرفیت های داخلی 
نه تنهــا موجب صرفه جویی ارزی شــده اســت، بلکه الگویی موفــق از خودکفایی در 
اجــرای طرح های پیچیده پالایشــگاهی را به نمایش گذاشــت.وی تصریح کرد: ما به 
دنبال اجرای فازهای تکمیلی طرح های زیســت محیطی هســتیم. ارتقا کیفیت دیگر 
فرآورده ها، کاهش فلرینگ، بازیافت پســماندهای صنعتی و توسعه واحدهای تصفیه، 
از جمله برنامه هایی هســتند که در دســتور کار قرار دارند. باور داریم توسعه پایدار، 
تنها در ســایه توجه هم زمان به تولید، محیط زیســت و فناوری تحقق پذیر است.این 
مقام مســئول در پایان خاطر نشان ساخت: تســهیل فرآیند تخصیص ارز و ترخیص 
کالا، هماهنگی بیشــتر با نهادهــای مرتبط، و ثبات در قوانیــن ارزی می تواند باعث 
شــتاب در روند اجرای پروژه گردد، که خوشــبختانه شــرکت ملی پالایش و پخش 

به صورت جدی در حال پیگیری این موارد است

مشــاور و دستیار رییس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی گفت: شعار مرکزی شورای تبلیغات اسلامی برای مراسم ۱۴ خرداد »امام، 
امام امید و اقتدار« تعیین شد.به گزارش ایسنا، حجت الاسلام والمسلمین محمد مهدی عرب انصاری در چهارمین نشست ستاد مرکزی 
بزرگداشت امام) ره( گفت: جلسه کشوری شورای هماهنگی درباره مراسم بزرگداشت ۱۴ و ۱۵ خرداد  را قبل از نشست ستاد مرکزی 
بزرگداشت امام برگزار و فردا هم آن را ادامه می دهیم.وی ادامه داد: تمرکز برنامه های ما بر حضور ایمن زائران امام برای حضور در حرم 
امام اســت.  شورای هماهنگی تبلیغات اســلامی یکی از ۴۲ عضو ستاد مرکزی بزرگداشت امام است. ما در شورای هماهنگی تبلیغات 
اسلامی ۳۸ برنامه را در دست اجرا داریم.حجت الاسلام عرب انصاری یادآور شد: شعار مرکزی شورای تبلیغات اسلامی برای مراسم ۱۴ خرداد  »امام امید و اقتدار« تعیین شد.حجت 
الاسلام سید محسن محمودی رئیس ستاد شورای تبلیغات اسلامی استان تهران هم گفت: شعار مرکزی ما »امام امید و اقتدار« است.وی گفت: ما در شورای هماهنگی استان تهران 
در کنار ستاد مرکزی بزرگداشت امام هستیم. در جلسه ای که قبل از جلسه امروز ستاد مرکزی بزرگداشت امام داشتیم موضوعات مختلفی از جمله موضوع جوانان و کودکان در دستور 

کار قرار داشت.

رئیس ستاد و معاون هماهنگ کننده ارتش، در همایش پیوند حماسه از فردوسی تا خرمشهر، گفت: دشمن گاهی فراموش می کند که 
ما تجربه پیروزی عملیات بیت المقدس را داشته ایم، عملیاتی که دشمنان تصور پیروزی ما را نیز نداشتند؛ بر همین اساس با یادآوری 
حماســه خرمشهر به دشمنان اعلام می کنیم که از آزادسازی خرمشهر عبرت بگیرند.به گزارش گروه دریافت خبر ایسنا ،امیر دریادار 
حبیب الله سیاری رئیس ستاد و معاون هماهنگ کننده ارتش، در همایش »پیوند حماسه از فردوسی تا خرمشهر« که با حضور جمعی از 
اساتید و دانشجویان در سالن ۲۲ بهمن دانشگاه فردوسی مشهد برگزار شد، اظهار کرد: دشمن گمان کرده ایران ضعیف شده اما دچار 
اشتباه محاسباتی است و با یادآوری حماسه خرمشهر به دشمنان اعلام می کنیم که آزموده را آزمودن خطا است.امیر دریادار سیاری 
با اشاره به نقش جوانان در پیروزی نیروی های مسلح، تصریح کرد: به دشمنان می گوییم تا زمانی که جوانان ایران در میدان هستند 
ما پیروز هســتیم و امروز نیروهای مســلح افتخار می کنند که جوانان، پشتیبان ایران قوی هستند و در برابر هر دشمنی می ایستند و 
پوزه دشمن را به خاک می مالند معاون هماهنگ کننده ارتش، خاطرنشان کرد: دشمن بداند، البته گاهی فراموش می کند که ما تجربه 

پیروزی عملیات بیت المقدس را داشته ایم، عملیاتی که دشمنان تصور پیروزی ما را نیز نداشتند.

»امامِ، امام امید و اقتدار« شعار شورای هماهنگی تبلیغات 
اسلامی تعیین شد

امیر دریادار سیاری:

دشمنان از آزادسازی خرمشهر عبرت بگیرند

گام های پالایشگاه تهران در مسیر کیفی سازی بنزین و تولید بنزین یورو۵
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گزیده خبرگزیده خبر
متقاضیاندرصفدریافتواممسکنروستاییمیمانند؟

رئیس سازمان امور عشایر عنوان کرد

عشایر؛ بازیگران کلیدی در حفظ منابع ژنتیکی و تنوع زیستی کشور

اعطای وام مســکن روستایی در راستای کمک به ســاخت و بهسازی مسکن در مناطق 
روســتایی سال هاست که در حال انجام اســت؛ برخی از متقاضیان از روند اداری این وام 
گله مند بوده و خواســتار تسریع در روند اعطای این تسهیلات و بهبود دسترسی به منابع 
مالی هستند. البته نمی توان تنها مقصر را سیستم بانکی دانست؛ زیرا بسیاری از مشکلات 
به عدم تخصصی بودن سیستم بانکی باز می گردد که باید برای آن چاره ای اندیشیده شود.

به گزارش ایســنا، آغاز پرداخت تسهیلات ۴۰۰ میلیون تومانی ساخت مسکن روستایی با 
دوره بازپرداخت ۲۰ ساله و ضمانت زنجیره ای با نرخ سود پنج درصدی و دوره تنفس سه 
ســاله از اول اردیبهشت ماه بهانه ای شد تا به بررســی این طرح بپردازیم.این طرح که از 
سال ۱۳۸۴، طبق برنامه جامع مسکن شروع به کار کرد یک طرح حمایتی دولت بود که 
برای کمک به ســاخت و بهسازی مســکن در مناطق روستایی ایجاد شد که هدف اصلی 
آن، مقاوم سازی خانه های روستایی و کاهش مهاجرت به شهرها بود. در ابتدای ایجاد این 
طرح، سقف وام مسکن روستایی پنج میلیون تومان بود که به تدریج با افزایش هزینه های 
ساخت وساز، در سال ۱۴۰۱ به ۲۰۰ میلیون تومان، در سال ۱۴۰۲ به ۳۵۰ میلیون تومان 
رسید.اما در اواخر فروردین سال جاری بانک مرکزی اعلام کرد که در راستای اجرای بند 
)ث( ماده ۵۱ قانون برنامه هفتم توسعه و با توجه به اهمیت بهسازی و نوسازی مسکن در 
روستاها، هیات عالی بانک مرکزی با افزایش سقف فردی تسهیلات ارزان قیمت طرح ویژه 
بهسازی و نوسازی مسکن در روستاها و شهرهای زیر ۲۵ هزار نفر جمعیت برای ۲۲۰ هزار 
واحد مسکونی، از مبلغ ۳۵۰ میلیون تومان به ۴۰۰ میلیون تومان موافقت کرد و در نهایت 
از ابتدای اردیبهشــت ماه سال جاری ســقف وام مسکن روستایی به ۴۰۰ میلیون تومان 
رسید.تاکنون که حدود ۱۰ روز از ابلاغ مصوبه جدید به بانک ها می گذرد، به گفته مجید 
جودی - معاون مســکن روستایی بنیاد مسکن - حدود ۳۰ هزار نفر توسط بنیاد مسکن 
برای دریافت وام ۴۰۰ میلیون تومانی مســکن روستایی به بانک ها معرفی شده و در حال 
انعقاد قرارداد هســتند. سال گذشته ۳۳۰ هزار نفر برای دریافت وام ۳۵۰ میلیون تومانی 

مســکن روستایی به شبکه بانکی معرفی شــدند که ۲۸۳ هزار نفر وام را دریافت کردند. 
بنابراین ۴۸ هزار نفر از افرادی که معرفی کردیم موفق به عقد قرارداد نشــدند. وی عنوان 
کرد که وقتی وام ۴۰۰ میلیون تومانی ابلاغ شــد ۴۸ هزار نفری که برای تسهیلات ۳۵۰ 
میلیون تومانی درخواست داده بودند ترجیح دادند وام ۴۰۰ میلیون تومانی دریافت کنند. 
بنابراین ما لیست را از بانک ها پس گرفتیم و در حال حاضر این افراد را با فرم های جدید 
به بانک معرفی می کنیم.شــرایط دریافت وام مسکن روستایی با نگاهی به شرایط دریافت 
این وام می توان دریافت که  ســکونت در روســتا یا شهرهای زیر ۲۵ هزار نفر جمعیت، 
نداشتن سابقه دریافت وام مسکن روستایی بعد از سال ۱۳۸۴، مالکیت زمین یا ملک برای 
ساخت یا بازسازی، اخذ پروانه ساخت برای متقاضیان احداث بنا، ارائه سند ملکی به عنوان 
ضمانت به بانک عامل از مهمترین شرایط دریافت این تسهیلات است با این حال عواملی 
مانند وضعیت تاهل و وضعیت نداشتن بدهی یا چک برگشتی از دیگر مولفه هایی است که 
در اولین پرداخت این تسهیلات اثرگذار است. به تازگی بانک مسکن گزارشی را از انعقاد 
قراردادهای ساخت مسکن روستایی از زمان روی کار آمدن دولت چهاردهم منتشر کرده 
که بر اساس آن، از مرداد ۱۴۰۳ تا پایان اردیبهشت ۱۴۰۴، قراردادهای ساخت و نوسازی 
۲۷۸۹ خانه روســتایی به ارزشی بالغ بر ۶۵۱ میلیارد تومان منعقد کرده است. همچنین 
طبق اعلام بانک مســکن، این بانک از ابتدای سال ۱۴۰۳ تا پایان اسفندماه همان سال، 
قرارداد نوســازی و ساخت ۱۸ هزار و ۸۶۵ مســکن روستایی به ارزش ۴.۱ همت منعقد 
کرده است. لزوم تخصصی شــدن بانک هاالبته که فرآیند اعطای این وام عاری از سختی 
نبوده و مشکلات متعددی برای متقاضیان دریافت این وام ایجاد کرده است و در ماه های 
اخیر نیز برخی از روستاییان متقاضی این وام در تماس با ایسنا انتقاداتی از تاخیر و تعلل 
در پرداخت تســهیلات مســکن روستایی داشــتند که از جمله این مشکلات می توان به 
توقف یا تاخیر در پرداخت وام ها، خستگی متقاضیان به دلیل طولانی شدن روند پرداخت 
تســهیلات و همچین گله مندی برخی از آنها از بازه زمانی پرداخت  این وام اشاره کرد که 

به عنوان مثال در فصل ســرد وام مذکور به آنها اعطا می شود که ساخت و ساز عملا در 
آن برهه زمانی عملیاتی نخواهد شــد. بنابراین در راستای حمایت از این قشر بهتر است 
شرایط و بستری فراهم شود که این تسهیلات در زمان فصول مناسب )بهار یا تابستان( 
پرداخت شود که بتوانند نسبت به ساخت یا نوسازی مسکن خود در کمترین زمان اقدام 
کنند.  به عبارت دیگر، درســت است که شــبکه بانکی نمی تواند همه تسهیلات خود را 
در یک بازه زمانی پرداخت کند و به خاطر دسترسی محدود به منابع، تسهیلات در بازه 
های زمانی پرداخت می شوند اما از آنجایی که به طور کلی اقشار روستایی جامعه از اقشار 
نسبتا کم درآمد در جامعه هستند، نیازمند یک برنامه ریزی دقیق حمایتی حتی در بازه 
زمانی پرداخت تسهیلات اســت. چندی پیش نیز، علی خورسندیان - مدیرعامل بانک 
مسکن - در پاســخ به خبرنگار ایسنا، در رابطه با زمان بندی نامناسب اعطای تسهیلات 
مســکن روستایی در فصول سرد سال که بعضا شرایط و امکان ساخت مسکن روستایی 
را در آن بازه زمانی با مشــکلاتی روبرو می ســازد و لزوم اعطای این تســهیلات در بازه  
زمانی مناسب تر، گفته بود که موضوع پرداخت تسهیلات مسکن روستایی در بازه زمانی 
بهتر و پرداخت آن در بازه  زمانی مناسب تر دغدغه بسیار مهمی است. اما اگر تسهیلاتی 
پرداخت شــود فقط بحث زمان و بازه زمانی مطرح نیست و عوامل بسیاری در این میان 
وجود دارد تا باعث شــود آمادگی لازم برای پرداخت این تســهیلات محقق شود. اینکه 
تسهیلات مسکن در فصل مناســبی پرداخت شود بسیار ایده خوبی است، اما در برخی 
مقاطع مشکلات و چالش هایی وجود دارد، برای مثال واحد دولتی که بخواهد زمین اعطا 
کند آمادگی ندارد و اعطای این تســهیلات به زمان دیگری موکول می شود. خرسندیان 
خاطرنشــان کرد که تاکنون موضوع بازه زمانی و پرداخت تسهیلات مسکن روستایی در 
فصول مناسب تر مطرح نبوده، اما جا دارد که آن را پیگیری کرده و شرایط را به گونه ای 
فراهم کنیم که بتوان مولفه مربوط به بازه زمانی پرداخت وام مسکن روستایی در فصول 
مناسب تر محقق شود. با تمام این اوصاف، شاید از دلایلی که بتوان در تاخیرهای صورت 
گرفته در اعطای وام ها به آن اشــاره کرد محدودیت منابع مالی بانک ها، بار مالی بالای 
طرح برای نظام بانکی اســت که البته نمی توان سیستم بانکی را در این موضوع به طور 
کلی مقصر دانست؛ چرا که بسیاری از مشکلاتی که امروز دامنگیر شبکه بانکی کشور شده 
به تخصصی نبودن سیستم بانکی باز می گردد. اما نباید این نکته را نیز فراموش کنیم که 
تاخیر در پرداخت این وام ها با توجه به افزایش روز به روز دستمزدها، مصالح ساختمانی و 
سایر هزینه ها موجب خواهد شد که شخص وام گیرنده به نوعی متضرر و حتی از گرفتن 
وام نیز پشــیمان شود؟ در راستای تخصصی شدن بانک ها برای مثال بانک مسکن که در 
اصل باید در زمینه تخصصی خود )حوزه مســکن( فعالیت کند، ســال گذشته به تنهایی 
بیش از ۳۰۰۰ میلیارد تومان تســهیلات قرض الحسنه ازدواج پرداخت کرد که اگر امروز 
شبکه بانکی کشــور از بانک های کاملا تخصصی برخوردار بود، هر بانکی در زمینه اصلی 
و تخصصــی خود فعالیت می کرد. در این رابطه حتــی محمدرضا فرزین - رئیس کل 
بانک مرکزی - در روزهای اخیر در پاســخ به خبرنگار ایســنا گفته بود: متاسفانه این 
موضوع درســت است و همین مســئله اســت که بارها گفتم باید به سمت تخصصی 
شــدن بانک ها حرکت کنیم. برای مثال اگر قرار اســت وام ازدواج اعطا شود این کار 
را باید فقط چند بانــک انجام دهد و نمی توان تکلیف کرد که همه بانک ها در صورت 
تخصصی شــدن بانک ها همه نوع تســهیلات را ارائه دهند؛ به عبارت دیگر بانک های 
تخصصی مکلف خواهند شــد تا در حوزه های تخصصی خود تســهیلات را ارائه دهند. 
با این حال، تســهیلاتی مانند ازدواج و فرزندآوری از آنجا که به شــبکه بانکی کشور 
تکلیف می شــوند، بانک ها نیز مکلف هستد اعطای تســهیلات در نظام بانکی را انجام 
دهند و بانک مرکزی از نظر قانونی مکلف اســت که این سهمیه را میان همه بانک ها 
تقســیم کند. بیشتر بخوانید: تخصصی شدن بانک ها امســال کلید می خوردحال باید 
دید پرداخت وام روستایی که یک اقدام مثبت برای توسعه و بهبود شرایط زندگی در 
مناطق روستایی بوده و برای ساکنان روستایی که معمولاً درآمد کمتری دارند، بسیار 
کمک کننده خواهد بود؛ شــرایط آن برای متقاضیان تسهیل شــده و بانک ها توانایی 

تامین اعتبارات لازم برای اعطای وام را دارند؟

رئیس سازمان امور عشایر ایران در مراسم بزرگداشت روز جهانی تنوع زیستی و هشتادمین 
سال تأسیس هرباریوم ایران با تأکید بر جایگاه جامعه عشایری در حفظ منابع ژنتیکی و تنوع 
زیستی کشور، خواستار مشارکت واقعی این جامعه در تصمیم گیری ها و بهره مندی عادلانه 
از منافع زیستی شد. به گزارش ایسنا، جهانبخش میرزاوند - رئیس سازمان امور عشایر ایران 
- در مراسم گرامیداشت روز جهانی تنوع زیستی و هشتادمین سال تأسیس هرباریوم ایران، 
اظهار کرد: در کنوانسیون تنوع زیستی چنین آمده که اگر کره زمین را رها کرده و به کشور 
خودمان بازگردیم، ایران ما از سه جامعه شهری، روستایی و عشایری تشکیل شده است. ما 
نیز جزو مردمان همین سرزمین هستیم. وی افزود: جامعه عشایری ایران در ۵۹ درصد از 
جغرافیای کشور حضور دارد. سالانه ۱۰۴ ایل، ۵۶۴ طایفه و ۲۷ توده نژاد گوسفندی و ۱۲ 
نژاد بز در مسیر ۱۷۸ هزار کیلومتری کوچ خود، در تعامل مستقیم با هزاران گونه گیاهی 
هستند. تاریخ زیسته این اقوام در صنایع دستی شان، به ویژه دست بافته های زنان عشایری، 
متجلی است و این تنوع، نشان دهنده رنگین کمانی از اقوام، ادیان، زبان ها و زیست بوم هاست 
که حذف آن، به معنای از دســت رفتن ایران اســت. میرزاوند تصریح کرد: این جامعه با 
گویش ها، آیین ها، پوشــش ها و سبک های زندگی متنوع، ۹۹.۵ درصد از علوفه دام خود را 
از عرصه های طبیعی تأمین می کند. اگر قرار اســت تنوع زیستی را بشناسیم و بهره برداری 
پایدار از آن داشته باشیم، باید به یاد داشته باشیم که همان گونه که کنوانسیون اشاره کرده، 
مردمی که به صورت مستقیم با این عرصه ها در ارتباط هستند، باید در منافع آن نیز سهیم 
باشند. وی ادامه داد: اگر تنها یک درصد از منبع ژنتیکی کشور به منطقه ای دیگر منتقل و 
در آنجا سودآور شود، یک درصد سود حاصل و یک دهم درصد از کل فروش باید به کشور 
و جامعه  محلی بازگردد که آن منبع ژنتیکی متعلق به آن بوده است. حال اگر ما به درستی 

برنامه ریزی و تقســیم کار کنیم و برنامه ها را فقط روی کاغذ نگذاریم، می توانیم از تمام 
تنوع ژنتیکی موجود بهره برداری کرده و به جای ســهم یک درصدی، ۹۹ درصد از منافع 
آن را دریافت کنیم. رئیس ســازمان امور عشــایر ادامه داد: تنها درباره دام عشــایری، 
همین ۲۷ توده گوســفندی می تواند صدها ژن نادر را در خود نهفته داشــته باشد؛ اما 
چون تاکنون شناسایی دقیقی نداشته ایم، از آن بی اطلاع مانده ایم. برای حفظ و صیانت 
از ایــن تنوع، باید با مشــارکت بومیان همان مناطق اقدام کــرد. مردم محلی به خوبی 
می دانند که در کوچ از دشــت به دامنه، از دامنه به کوهپایه و سپس کوه، چه گیاهانی 
رشــد می کنند، چه پرندگانی زندگی می کنند، و چگونه این تنوع با زیست آن ها سخن 
می گوید. وی با تأکید بر نقش دانش بومی در حفاظت از تنوع زیســتی گفت: هیچ کس 
بهتــر از همین مردم نمی داند که در کجا گون می روید، در کجا ارژن و در کجا چه نوع 
پرندگانی لانه دارند. این تنوع باید با همفکری و هم افزایی همه نهادها حفظ شــود. باید 
از درون نرده های ســبز وزارت جهاد کشــاورزی بیرون آمد و نقش هــا را دقیق تبیین 
کرد. میرزاوند تأکید کرد: باید مشــخص شود شناســایی تنوع زیستی با کدام دستگاه 
اســت، بهره برداری پایدار بر عهده کدام جامعه اســت و کدام نهاد به عنوان ناظر، وظیفه 
ضمانت اجرایی قوانین و دســتورالعمل ها را دارد. تنها در این صورت، از کشمکش های 
بین دستگاهی جلوگیری می شــود. وی در پایان گفت: جامعه عشایری ایران با تنوع در 
دســت بافته ها، هنرآفرینی ها، دام ها، اقوام، طوایف و زیست گاه های متفاوت، تجلی عینی 
تنوع زیستی است و می تواند یکی از مهم ترین حلقه های زنجیره شناسایی، بهره برداری 
پایدار و حفاظت از تنوع زیســتی ایران باشد. امیدوارم با همیاری و هم فکری، بتوانیم از 

این سرمایه گرانقدر بهره برداری شایسته ای داشته باشیم.

ابطال تصمیم وزارت اقتصاد درباره 
سقف کارت به کارت 

هیأت عمومی دیوان عدالت اداری نامه معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی -که بر اساس آن برای 
اشخاص حقیقی فاقد پرونده مالیاتی رأساً بر فرض وجود ۲۰۰ تراکنش در ماه یا مجموع تراکنش 
بیش از مبلغ ده میلیارد ریال در ماه ایجاد محدودیت شده و ارائه خدمات کارت به کارت آن ها 
ممنوع اعلام شــده است- را باطل کرد. به گزارش ایسنا بر اساس گردشکار این پرونده، شخصی 
در دادخواستی به طرفیت وزارت امور اقتصادی و دارایی ـ بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران 
موضوع شــکایت و خواسته: ابطال نامه شماره ۰۲/۶۵/۰۱/۱۵۰۲ مورخ ۲/۱۱/۱۴۰۲ معاون وزیر 
امور اقتصادی و دارایی و رئیس مرکز اطلاعات مالی؛ دبیر شورای عالی مقابله و پیشگیری از جرایم 
پولشــویی و تأمین مالی تروریسم را خواســتار شده و در جهت تبیین خواسته اعلام کرده است 
که:  ۱ـ معاون وزیر و رئیس مرکز اطلاعات مالی؛ دبیر شورای عالی مقابله و پیشگیری از جرایم 
پولشویی و تأمین مالی تروریسم در ابلاغیه شماره ۰۲/۶۵/۰۱/۱۵۰۲ مورخ ۲/۱۱/۱۴۰۲ خطاب 
به رئیس کل بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران محدودیتی را مبتنی بر توجیه پیشــگیری 
از پولشــویی و یا تأمین مالی تروریســم و یا فرار مالیاتی و ...دال بر این که سقف کارت به کارت 
اشخاص حقیقی در شبکه بانکی ۲۰۰ تراکنش و یا حداکثر یک میلیارد تومان در ماه باشد، تعیین 
و اعمال کرده اند. ۲ـ بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران نیز مبادرت به اجرای این محدودیت 
در شــبکه بانکی کشور نموده است. ۳ـ مدیرکل روابط عمومی وزارت امور اقتصادی و دارایی در 
پاسخ یک شهروند در مورد استناد قانونی چنین محدودیتی که موجب محدودیت عام در معاملات 
اشخاص در سطح کلان می شود )و البته مشخص نیست وقتی محدودیت کارت به کارت است و 
شامل انتقالات شبا به شبا و سایر ابزارهای بانکی مانند ساتنا و پایا و چک و ...نمی شود، چگونه 
مانع مبارزه با پولشــویی و یا حتی فرار مالیاتی می شــود؟( و از سوی دیگر )صرف نظر از تبعات 
بعدی و محتمل این محدودیت که موجب فرار معاملات مشکوک و سیاه و غیر قابل رصد شدن 
آن در شبکه بانکی و مهاجرت به سایر امور مانند سکه و ارز و طلا و امثالهم می شود( چیست؟  
مرقوم داشــته اند: »در اجرای تبصره ۳ ماده ۸ آیین نامه اجرایی ماده ۱۴ الحاقی قانون مبارزه با 
پولشویی است.«اما با مراجعه به متن این تبصره مشخص می شود که قید شده: »در صورتی که 
مرکز خطر )ریســک( خدمات یا معامله ای را بیش از سطح قابل قبول تشخیص دهد، اشخاص 
مشــمول مکلف اند از ارائه آن خودداری کنند« و بدیهی است منشأ این تشخیص که ملازمه با 
محدودیت در معاملات و امور بانکی و اقتصادی شهروندان کشور دارد.مشخص نشده و همچنین 
استناد مشخص قانونی و نه آیین نامه ای و همچنین صراحت چنین محدودیت بانکی چیست؟ 
همچنین: تعمیم جلوگیری از فساد احتمالی به کل جمعیت برخوردار و استفاده کننده از خدمات 
کارت به کارت برای جلوگیری از تخلفّ و موارد پیشــگیری دیگر نمی تواند توجیهی منطقی و 
دقیق برای ایجاد محدودیت برای ســایر ملّت باشد.مضافاً چه اتفاقی در ساتنا و شبا و سایر ابزار 
های پولی و بانکی مورد کنترل و نظارت است که در این حوزه قابلیت کنترل ندارد؟ و در نهایت 
اگر مبارزه با فرار مالیاتی مدّنظر باشد، عدم توانایی و اراده دولت برای تشکیل پرونده مالیاتی افراد 
که به راحتی و داشتن یک شماره ملی امکان پذیر است در سایه معدود اشخاصی که متأسفانه 
محتملًا چه بســا به طور سازمان یافته به امر پولشــویی و فرار مالیاتی مشغولند پاک کردن 
صورت مســأله و از همه مهم تر درگیرشدن ســایر افراد به این گرفتاری را باعث نمی گردد؟  
با آن چه که اجمالاً عرض کردم و با اســتناد به اصل ۴۰ قانون اساسی و به ویژه تأکید )هیچ 
کس( که اعم از دولت و ملتّ از آن متبادر به ذهن می شــود که هیچ کس نمی تواند اعمال 
حق خویش را وســیله اضرار به غیر یا تجاوز به منافع عمومی قرار دهد و در قانون عادی به 
شــرح ماده ۵۷۰ قانون مجازات اســلامی کتاب پنجم باب تعزیرات به حدّی از درجه اهمیت 
برخوردار بوده که برای منع یا محدودیت آزادی های مطرح در قانون اساســی مجازات تعیین 
شــده و تأیید می فرمایید منع و محدودیت معاملات به این شیوه در حالی که راه های بسیار 
با تدبیر دیگری برای رصد و پیشگیری از جرم و فرار مالیاتی و امثالهم نیز هست و باید دولت 
با بررســی بیشتر تدبیر بایســته تری کند از حقوق اساسی شهروندان است و با اجازه حاصل 
از قســمت اخیر اصل ۱۷۰ قانون اساسی جمهوری اســلامی ایران ناظر به بند )الف( از شق 
اول مــاده ۱۰ قانون دیوان عدالت اداری و حدود و وظایف هیأت عمومی دیوان عدالت اداری 
مندرج در بند ۱ ماده ۱۲ اصلاحی همان قانون و با تقدیم این دادخواســت؛ ابطال بخشــنامه 
ابلاغی موصوف را تقدیم حضور می کنم."  متن مقرره مورد شــکایت به شــرح زیر اســت: " 
جناب آقای دکتر فرزین  رئیس کل محترم بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران  با سلام و 
احترام  نظر به اســتفاده برخی صنوف از حســاب های نیابتی به ویژه از طریق خدمات کارت 
به کارت در شــبکه بانکی کشور، با نظر داشــت اطلاعات دریافتی از آمار تراکنش های سال 
۱۴۰۱ افــراد فاقد پرونده مالیاتی در الگوی ۱۰۰ تراکنــش دریافتی در ماه به ارزش حداقل 
۳۵ میلیون تومان و در اجرای تبصره )۳( ماده )۸( آیین نامه ماده )۱۴( الحاقی قانون مبارزه 
با پولشــویی ارائه خدمات کارت به کارت بیش از ۱۰ میلیارد ریال یا ۲۰۰ تراکنش دریافتی 
در ماه به اشــخاص حقیقی فاقد پرونده مالیاتی در تمامی کارت های بانکی متصل به کدملی 
اشــخاص مذکور ممنوع می باشد. خواهشمند است دستور فرمایید ضمن ابلاغ به مبادی ذی 
ربــط جهت اعمال محدودیت مورد نظر، گزارشــی از اقدامات انجام گرفته و نتایج آن در بازه 
های زمانی سه ماهه به این مرکز ارائه گردد. بدیهی است محدودیت فوق شامل سایر ابزارهای 
پرداخــت و انتقال وجــه نگردیده و با دریافت داده های متقن و دقیــق تر، امکان بازنگری و 
تسرّی آن به سایر گروه های جمعیتی و ابزارهای پرداخت وجود خواهد داشت. ـ معاون وزیر 
و رئیس مرکز اطلاعات مالی؛ دبیر شورای عالی مقابله و پیشگیری از جرایم پولشویی و تأمین 
مالی تروریســم" در پاسخ به شــکایت مذکور، وزارت امور اقتصادی و دارایی به موجب لایحه 
شماره ۱۴۰۳۲۲۰۷۲۳۵۵۶۲۳۲  مورخ ۱۳/۱۱/۱۴۰۳ توضیح داده است که: " ۱ـ در بند )۳( 
ماده )۱( آیین نامه اجرایی ماده )۱۴( الحاقی قانون مبارزه با پولشــویی مصوب ۱۳۹۷ منظور 
از مرکز، دقیقاً مشــخص گردیده و منظور آن، مرکز اطلاعات مالی مذکور در ماده )۷( مکرر 
قانون مبارزه با پولشــویی مصوب ۱۳۸۶ و اصلاحات و الحاقات بعدی آن می باشد.همچنین، 
ماده )۷( مکرر قانون مبارزه با پولشویی الحاقی ۳/۷/۱۳۹۷ نیز به مرکز اطلاعات مالی وزارت 
اقتصادی و دارایی اختصاص دارد. بنابراین، بر خلاف ادعای شــاکی، منشــأ تشخیص خطر؛ 
موضــوع تبصره )۳( ماده )۸( آیین نامه اجرایی ماده )۱۴( الحاقی قانون مبارزه با پولشــویی، 
نامشخص نبوده و هیچ گونه ابهامی در مورد آن وجود ندارد و آیین نامه مذکور به موجب ماده 
)۱۴( قانون مبارزه با پولشــویی مصوب ۱۳۸۶ الحاقی ۳/۷/۱۳۹۷ تهیه گردیده و تبصره )۳( 
ماده )۸( آن نیز در راستای وظایفی است که قانون یاد شده در بند )ت( ماده )۷( مکرّر برای 
مرکز اطلاعات مالی مقرر نموده اســت. همچنین بند )ج( ماده مزبور، تدوین آیین نامه های 
مربوط به روش ها و مصادیق گزارش معاملات مالی مشکوک و اعمال موضوع قانون مبارزه با 
پولشــویی جهت تصویب در هیأت وزیران را بر عهده این مرکز قرار داده و آیین نامه اجرایی 
مذکور نیز در راســتای همین امر تهیه و تصویب شــده است.بنا به مراتب فوق، ابلاغیه مورد 
شــکایت در راستای اجرای قوانین و مقررات صدر الذکر صادر گردیده و در حوزه صلاحیت و 
اختیارات رئیس مرکز اطلاعات مالی و دبیر شورای عالی مقابله و پیشگیری از جرایم پولشویی 

و تأمین مالی تروریسم بوده است.

در جلسه شورای اقتصاد مطرح شد

عارف: در دولت هیچ پروژه ای بدون 
بررسی های دقیق اقتصادی و نیاز کشور 

تصویب نخواهد شد

عارف: در دولت هیچ پروژه ای بدون بررســی های دقیق اقتصادی و نیاز کشور تصویب 
نخواهد شــدمعاون اول رئیس جمهــور با بیان اینکه اگر طرح هــای اقتصادی نظم و 
انضباط نداشــته باشند با مشکل روبرو می شویم، تاکید کرد: در دولت چهاردهم هیچ 
پروژه ای بدون بررسی های دقیق اقتصادی و نیاز کشور تصویب نخواهد شد. به گزارش 
ایسنا، محمدرضا عارف  در جلسه شورای اقتصاد با اشاره به طرح های اقتصادی که در 
دولت های مختلف مورد تصویب قرار گرفت، گفت: متاسفانه برخی از پروژه های بزرگ 
در دوره های مختلف بدون توجه به محدودیت منابع و بدون در نظر گرفتن اولویت های 
اقتصادی تصویب شــد که امروز منابع زیادی را می طلبد، اما در دولت چهاردهم هیچ 
طرحی بدون بررسی های دقیق اقتصادی، نیاز کشور به آن و بازده طرح تصویب نخواهد 
شد؛ نظم و انضباط در هزینه کرد منابع باید با جدیت پیگیری شود. در این جلسه که 
صبح امروز در دفتر معاون اول رئیس جمهور برگزار شد، در ابتدا درخواست وزارت نفت 
در خصوص طرح »توســعه و بهره برداری میدان نفتی چنگوله« در استان ایلام مورد 
بحث و بررسی قرار گرفت. بعد از طرح این درخواست،  وزیر نفت و کارشناسان مرتبط 
با این حوزه، درباره میدان نفتی چنگوله، میزان ذخایر نفتی، میزان اســتخراج روزانه 
نفت و سرمایه گذاری مورد نیاز جهت اجرای این طرح، توضیحات کارشناسانه و کاملی 
بیان کردند و پس از آن، موضوع مورد بحث قرار گرفت و تصویب شد. همچنین در این 
جلسه درخواست وزات نیرو در خصوص اصلاح مصوبه شورای اقتصاد موضوع »احداث 
نیروگاه های برق آبی کوچک« دومین دستور کار جلسه صبح امروز شورای اقتصاد بود 
که بعد از استماع توضیحات وزیر نیرو و گزارش های کارشناسان این حوزه،  درباره این 

نیز بعد از بحث و بررسی ، تصمیم گیری شد.

ایسنا/خوزستان رئیس اداره شیلات خرمشهر گفت: در راستای حفاظت از ذخایر آبزیان و توسعه پایدار منابع آبی و به مناسبت 
ســالروز آزادسازی خرمشــهر، تعداد ۳۱۰ هزار قطعه انواع بچه ماهی بومی در کانال های شیردم شهرستان خرمشهر رهاسازی 
شــد.میلاد منیعات در گفت و گو با ایسنا اظهار کرد: رهاسازی ۳۱۰ هزار قطعه بچه ماهی گامی مهم در جهت بازسازی ذخایر 
ماهیان ارزشــمند بومی و حمایت از معیشت صیادان محلی اســت.وی افزود: این اقدام در چارچوب برنامه های شیلات استان 
خوزســتان و با همکاری نهادهای زیربط انجام شده اســت و در آینده نیز تداوم خواهد داشت.منیعات ادامه داد: بچه ماهی های 
رهاسازی شده از گونه های بومی منطقه بوده و پس از طی مراحل تکثیر و پرورش در مراکز تکثیر استان، در کانال های آبی شیردم 
رهاسازی شدند تا نقش موثری در احیای اکوسیستم آبی منطقه ایفا کنند.وی با تاکید بر اهمیت حفظ تنوع زیستی و احیای 
گونه های بومی یادآور شد: این اقدام همچنین فرصتی برای گفت وگو و هم اندیشی میان مسئولان، کارشناسان و صیادان محلی 

فراهم کرد تا درباره چالش ها و راهکارهای پیش روی صید مسئولانه و پایدار در منطقه تبادل نظر شود.

ایسنا/خوزســتان مدیر کل غله و خدمات بازرگانی خوزستان گفت: از ۲۴ فروردین تاکنون بیش از یک میلیون و ۴۰۰ هزار 
تن گندم از کشاورزان زحمتکش استان به ارزش ۲۸ همت خریداری شده است.امید جهان نژادیان در گفت و گو با ایسنا با 
اشاره به عملیات خرید گندم از کشاورزان استان، اظهارکرد: همچون سال های گذشته، شهرهای شوش و شوشتر رتبه های 
برتر خرید تضمینی گندم در استان را به خود اختصاص داده اند و گندم های خریداری شده در سامانه سیفا ثبت و اطلاعات 
کشــاورزان به بانک های عامل جهت پرداخت مطالبات ارسال شده اســت.وی افزود: کل گندم خریداری شده از مراکز روباز 
ســازمان تعاون روســتایی در حال ارسال به سیلوهای استاندارد و مقاصد شرکت مادر تخصصی بازرگانی دولتی ایران است.

جهان نژادیان ادامه داد: یکی از آرام ترین فصل های خرید را ســپری کردیم. این موفقیت حاصل برنامه ریزی های دقیق قبل 
از آغاز فصل خرید، اعلام به موقع نرخ گندم، به روزرسانی سامانه سیفا و ارسال به موقع دستورالعمل ها برای خرید گندم بود.

تعداد ۳۱۰ هزار قطعه انواع بچه ماهی بومی در کانال های شیردم 
شهرستان خرمشهر رهاسازی شد

خرید گندم در خوزستان به بیش از یک میلیون و 
۴۰۰ هزار تن رسید
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معاون علمی رییس جمهور گفت: بــه حداقل پنج هزار میلیارد 
تومان ســرمایه گذاری در حوزه هوش مصنوعی در کشــور نیاز 
داریــم که امیدواریم این عدد در جداول بودجه ای ذکر شــود.به 
گزارش خبرگزاری مهر به نقل از معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاســت جمهوری، در نخستین نشست هم اندیشی 
فعالان حوزه هوش مصنوعی با هدف ریل گذاری و سیاست گذاری 
»شــورای راهبری هوش مصنوعی« که با حضور روح الله دهقانی 
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور، معاون 
سیاستگذاری و توسعه معاونت علمی و دبیر ستاد توسعه اقتصاد 
دیجیتال معاونت علمــی و جمعی از متخصصان و فعالان هوش 
مصنوعی و اقتصاد دیجیتال برگزار شد، پیشنهادها و برنامه ها برای 
فعالیت این شــورا و مرکز ملی هوش مصنوعی مطرح شد.معاون 
علمی رئیس جمهور طی ســخنانی در این نشســت تاکید کرد: 
اهمیــت فناوری هوش مصنوعی و ضــرورت توجه به این حوزه، 
مورد تاکید حاکمیت و مردم قرار گرفته است. پیرو تأکیدات ویژه 
رییس جمهور بر توســعه این فناوری بــرای همگام بودن و حتی 
تاثیرگذار بودن در تولیدات علمی و فناورانه، ایجاد شورای راهبری 
ملی هوش مصنوعی و مرکز ملی هوش مصنوعی در دســتور کار 
قرار گرفت و ترکیب اعضای این شــورا اعلام شــد و مقدمات راه 
اندازی مرکز ملی هوش مصنوعی فراهم شــده است.دهقانی بیان 
کرد: این شورا قرار اســت محلی برای آغاز و راهبری برنامه های 
بزرگ و راهبردی در حوزه هوش مصنوعی باشــد نه یک شورای 
صرفا سیاســتگذاری. مرکز ملی هوش مصنوعی نیز قرار اســت 
مرکزی برای توسعه زیرساخت های سخت افزاری و نرم افزاری، داده 
و ذخیره سازی در حوزه هوش مصنوعی باشد به طوری که دولت 
تصدی گری نکند و مردم، توســعه دهنــده ابزارها و فناوری های 
هوش مصنوعی باشــند.وی افــزود: در این نشســت ۱۲ نفر از 
متخصصان و استادان مطرح دانشگاه و فعالان فناوری و صنعتی 
حوزه هوش مصنوعی گردهم آمدند تا پایه گذاری و شــکل گیری 
شــورای راهبری هوش مصنوعی به درستی انجام شود. اگر قرار 
اســت کاری انجام دهیم که در کوتاه زمــان به خروجی مطلوب 
برســد، باید از دیدگاه ها و تجربیات متخصصان و صاحبان تجربه 
این عرصه بهره ببریم.به گفته معاون علمی رئیس جمهور، فناوری 
هــوش مصنوعی مانند دیگر فناوری ها، دامنه موج طولانی مدتی 
ندارد و مانند سایر فناوری ها که میانگین ۲۰ سال طول می کشید 
تا توســعه پیدا کنند و کشورها چنین فرصتی داشتند تا خود را 
هم گام کنند، نیســت و کشورها فرصت بسیار کم تری - حداکثر 
۱۰ سال - در اختیار دارند تا خود را با فرآیند توسعه این فناوری 
همراه کنند. دنیا در آینده دارای دو دسته کشورهای دارنده هوش 
مصنوعی و کشورهای فاقد این فناوری خواهد بود.دهقانی با بیان 
این که تلاش می شود در برنامه و بودجه سال آینده، عدد خوبی به 
توسعه هوش مصنوعی برای بهره مندی هرچه بیش تر مردم از این 
فناوری تصویب شود، ادامه داد: در زیرساخت ها، مانند دیتاسنترها، 
مزارع پردازش گرافیکی یا اصطلاحا GPU Farm، ذخیره ســازها، 
پردازشــگرهای ابری و ... برنامه ریزی شده تا حمایت های خوبی 
تحقق پیدا کند. همچنین ستاد توسعه فناوری هوش مصنوعی در 
معاونت علمی با هدف حرکت در مسیر پیشرفت های جهانی این 
فناوری و حمایت از فناوری های داخلی در معاونت علمی کارش 
را آغاز کرده اســت.معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان 
رییس جمهوری با تاکید بر ضرورت سرمایه گذاری جدی دولت و 
بخش خصوصی در توسعه زیرساخت ها و نرم افزارهای حوزه هوش 
مصنوعی عنوان کرد: با توجه به این که برخی از کشورهای همسایه 
ســالیانه حداقل ۲۰۰ میلیون دلار برای توسعه هوش مصنوعی 
هزینه می کنند، اگر فرض کنیم نیمی از این میزان برای توســعه 
این فناوری در کشــورمان مورد قبول اســت به حداقل پنج هزار 
میلیارد تومان سرمایه گذاری در این حوزه نیاز داریم که با توجه به 
رویکرد مثبت دولت سیزدهم نسبت به توسعه این فناوری، وجود 
نیروی انســانی با کیفیت و توانمندی داخلی این میزان به عنوان 
بودجه پیش بینی به دولت داده شــده کــه امید داریم در جداول 

بودجه ذکر شود.

معاون علمی رییس جمهور مطرح کرد؛

به سرمایه گذاری ۵ هزار 
میلیاردی در حوزه هوش 

مصنوعی نیاز داریم

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

این همه شهد و شکر کز سخنم می ریزد-اجر صبریست کزآن شاخ نباتم دادند
)حافظ و شاخه نبات(

هر آنچه از رنو سنیک E-Tech رقیب جدید تسلا مدل Y می دانیم

رنو با تولید ســنیک E-Tech جدید مدل ۲۰۲۴ به دنبال جذب مشــتری در کلاس کراس اور کوچک و مینی ون و چندمنظوره 
اســت. کانسپت سنیک ویژن در بهار سال قبل به عنوان پیش نمایشی از نسخه تولیدی سال ۲۰۲۴ پدیدار شد تا به این ترتیب 
سنیک محبوب وارد فصل جدیدی از تاریخ خود شود. به همین خاطر ما تمامی اطلاعات در دسترس از این خودرو را با رندرهایی 
رنگارنگ ترکیب کرده ایم تا ببینیم ســنیک E-Tech جدید چه  حرف هایی برای گفتن خواهد داشت. اگرچه رنو سنیک فعلی از 
نظر فروش قافیه را به شاســی بلندها باخته اما کانسپت آینده نگرانه این خودرو نشان دهنده زبان طراحی آتی فرانسوی هاست. 
برای اولین بار از ســال ۱۹۹۶ تاکنون ســنیک فاقد شکل کلی مینی ون سنتی پیشینیان خود بوده و از طراحی یک کراس اوور 
تمام عیار سود خواهد برد. حدود ۹۰ درصد استایل رنو سنیک ویژن کانسپت ۲۰۲۲ در مدل تولیدی نیز وجود خواهد داشت. ژیلز 
ویدال مدیر طراحی رنو اعلام کرده طراحی ظاهری کانسپت ویژن سنیک تکامل خواهد یافت اما ۹۰ درصدی آن مشابه نسخه ی 
تولیدی است. از جمله ویژگی هایی که راهی به خط تولید نخواهد یافت می توان به گرافیک LED متمایز، شیشه های بدون فریم 
و درب های خودکشی اشاره کرد؛ اما رینگ های ۲۱ اینچی تخیلی این کانسپت می تواند در مدل تولیدی وجود داشته باشد زیرا 
بخش طراحی رنو ثابت کرده از شجاعت کافی برای انجام چنین کاری برخوردار است و در سال ۲۰۱۶ از رینگ های متمایز ۲۰ 

اینچی برای چهارمین نسل سنیک استفاده کرد.

بازگشت ناجی رئال مادرید
روزنامه مارکا اسپانیا خبر داد »کاماوینگا« به تمرین گروهی رئال مادرید بازگشته و می تواند در دیدار بعدی کهکشانی ها به میدان 
برود.به گزارش ایسنا و به نقل از مارکا، کاماوینگا بعد از مصدومیتی که در اردوی تیم ملی فوتبال فرانسه داشت برای رئال مادرید 
به میدان نرفته است.رئال در فصل جاری مصدومان زیادی داشته است اما با این حال تیم آنچلوتی عملکرد خوبی از خود نشان 
داده است و هم در لالیگا و هم در لیگ قهرمانان اروپا مقتدرانه ظاهر شده است.خبر خوب برای رئال مادرید اینکه کاماوینگا که 
در چند بازی اخیر تیم نتوانسته به میدان رود به شرایط بازی رسیده است.مارکا نوشت: کاماوینگا به تمرین گروهی رئال مادرید 
برگشته است و می تواند تیم را در دیدار برابر مایورکا که سوم ژانویه برگزار می شود همراهی کند. بازگشت کاوماوینگا خبر بسیار 
خوبی برای رئال است و این بازیکن فرانسوی می تواند ناجی آنچلوتی در خط دفاعی باشد.وضعیت خط دفاعی رئال مادرید بعد از 
آسیب دیدگی میلیتائو و آلابا خوب نیست و به نظر می رسد که سرمربی رئال قصد دارد که از کاماوینگا این بار در خط دفاعی و 
به عنوان زوج رودیگر استفاده کند.رئال مادرید با ۴۵ امتیاز در صدر جدول رده بندی رقابت های لالیگا قرار دارد. ژیرونا با همین 

تعداد امتیاز و تفاضل گل کمتر در رده دوم است. تیم های بارسلونا و اتلتیکو مادرید هم ۳۸ امتیازی هستند.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب خروج اضطراری
کتاب خروج اضطراری اثری از نویسنده ایتالیایی، 
اینیاتســیو سیلونه است که شــامل چند داستان 
کوتاه و یک مقاله بلند است. سیلونه در این مقاله 
به شــکل مفصل درباره زندگــی خود و اینکه چه 
چیزهایی باعث شــد تا به حزب کمونیسم ایتالیا 
محلق شود و ســپس از آن خارج شود می پردازد. 
همچنین در این مقاله از جایگاه ادبیات و نوشــتن 
صحبت می کند. سیلونه در سال ۱۹۰۰ میلادی در 
دهکده ای از استان عقب مانده »آبروتس« در ایتالیا 
بــه دنیا آمد. پدرش خرده مالک بــود و بر اثر یک 
بحــران دار و ندار خود را فروخت و برای مدتی به 
برزیــل رفت. زلزله ای که در ســال ۱۹۱۵ رخ داد 
ســیلونه را بی خانمان و خانواده او را نابود کرد. در 
ادامه زندگی ســیلونه به فعالیت های سیاســی روی آورد و در سال ۱۹۲۱ به عنوان نماینده 
»جوانان سوسیالیست« در کنگره بنیانگذاری حزب کمونیست ایتالیا شرکت کرد و پیوستن 
جوانان سوسیالیســت را به حزب تازه تاسیس اعلام کرد. اینیاتسیو سیلونه با وجود »قوانین 
ویژه«ی رژیم موسولینی همچنان در ایتالیا ماند و به همراه آنتونیو گرامشی رهبری تشکیلات 
زیرزمینی حزب را به عهده گرفت. در این دوران چند بار غیاباً محاکمه شد و سرانجام برای 
فرار از دســت پلیس فاشیسم به خارج گریخت. به فرانسه، اسپانیا و شوروی رفت و در سال 
۱۹۲۷ همراه با تولیاتی )رهبر تشــکیلات برون مرزی حزب( در نشســت های کومینترن در 
مســکو شــرکت کرد. شرکت در این اجلاس که به شــکل مفصل در کتاب درباره آن بحث 
می کند، نقطه شروع بحران سیاسی در بسیاری از حزب های کمونیسم بود و سیلونه نیز بر اثر 

همین بحران سرانجام در سال ۱۹۳۰ برای همیشه از حزب جدا شد.

درک سیانفرنس
تولد: ۲۳ ژانویه ۱۹۷۴ )۳ بهمن ۱۳۵۲(

سن: ۴۷ سال
ملیت: آمریکا

)Blue Valentine( بهترین فیلم: ولنتاین غمگین
پنج فیلم از ســیانفرنس که پیشــنهاد می شود، 

ببینید:
ولنتاین غمگین

 The Place Beyond the( مکانی آن ســوی کاج ها
)Pines

)The Light Between Oceans( نور میان اقیانوس ها
ولنتایــن غمگین نخســتین فیلــم کارنامه ی 
سیانفرنس نیســت، اما فیلمی است که او را به 
عنوان یکی از کارگردان هایی که قرار اســت کارهای بزرگی بیافریند، به ســینمای دنیا 
معرفی کرد. او بعد از ولنتاین غمگین بلافاصله با مکانی آن ســوی کاج ها یک بار دیگر 
نشان داد که آینده ای درخشان را پیش رو دارد، اما نور میان اقیانوس ها، آن فیلمی نبود 
که همه انتظارش را داشــتند. فیلم های ســیانفرنس درام  هستند و بهترین صحنه های 
فیلم های او وقتی رخ می دهند که او در بستری واقع گرا، استرسی به تدریج فزاینده را به 

مخاطب منتقل می کند.

یکی از ویژگی های اصلی او اســتفاده ی مناســب از عنصر رنگ است. او در هر صحنه و 
متناسب با اتمسفر و احساسی که می خواهد به مخاطب منتقل کند، از رنگ مناسب با 

شدت مناسب استفاده می کند.

فرهنگ

فنــاوری اطلاعات پژوهشــگاه  رییس پژوهشــکده 
ارتباطات و فناوری اطلاعــات ایران از راه اندازی نظام 
اپراتورهای هوشمندســازی در کشــور تا یک ســال 
آینده خبر داد.دکتر احســان آریانیــان در گفت وگو 
با خبرنگار مهــر در خصوص راه انــدازی اپراتورهای 
هوشمند سازی گفت: پژوهشــکده فناوری اطلاعات 
پژوهشــگاه در حال اجرای پروژه طراحی و راه اندازی 
نظام اپراتورهای هوشمندســازی در کشور است که تا 
سال آینده دســتاوردهای آن نمایان خواهد شد.وی 
خاستگاه اپراتورهای هوشمندسازی را تحول دیجیتال 
دانست و افزود: صنعت نسل ۴.۰ که به عنوان انقلاب 
صنعتی چهارم نیز شناخته می شود، تغییرات اساسی 
در شــیوه های سنتی ایجاد و در نتیجه بخش تولید را به طور کلی متحول کرده است. در این 
مرحله از صنعت، فناوری هــای نوظهور )و بالقوه برافکن( مانند هوش مصنوعی، رایانش ابری، 
کلان داده ها، دوقلوی دیجیتال و اینترنت صنعتی اشیا )IIoT(، صنایع را قادر می سازد تا کارایی 
کارخانــه و کیفیت و پایداری محصول را افزایش، ایمنی کارگران را بهبود و رشــد صنعتی را 
تسریع کنند.رئیس پژوهشکده فناوری اطلاعات پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات ایران 
گفت: این در حالی اســت که دنیا از صنعت نســل ۴ نیز عبور کرده و در برخی از کشــورها 
صنعت نسل ۵ با توجه به موضوعات اجتماعی و زیست محیطی و نوآوری های مسوولانه همزمان 
با افزایش بهره وری یا به حداکثر رســاندن ســود و همچنین افزایش رفاه در صنایع در حال 
پیاده ســازی و اجرا است.آریانیان ادامه داد: اگر این مرحله از توسعه صنعتی کشور را با عنوان 
هوشمندســازی صنایع نامگذاری کنیم، می توان اعلام کرد که پژوهشگاه ارتباطات و فناوری 
اطلاعات به نمایندگی از وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات و با حمایت ایشان، در حال پیگیری 
برای توســعه شرکت هایی توانمند در کشور جهت رفع نیاز صنایع بزرگ کشور می باشد که به 
نام "اپراتورهای هوشمند سازی" شناخته خواهند شد و مسؤولیت آنها هوشمند سازی صنایع 

کشور خواهد بود.

راه اندازی نظام اپراتورهای هوشمندسازی در 
کشور تا یک سال آینده
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اریک تن هاخ سرمربی جدید بایرلورکوزن شد.به گزارش ایسنا، اریک تن هاخ، سرمربی هلندی و سابق منچستریونایتد، با امضای قراردادی تا سال 
۲۰۲۷ هدایت بایر لورکوزن را عهده دار و جانشین ژابی آلونسو شد.او از اکتبر ۲۰۲۴، زمانی که منچستریونایتد را ترک کرد، هدایت تیمی را بر عهده 

داشت و حالا چالش جدیدی را در پیش رو دارد.

تن هاخ هدایت لورکوزن را بر عهده گرفت

ورزشی


